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Svěřte nám i Vy klíče od Vaší nemovitosti a my Vám ji dobře prodáme
Zavolejte, přijedeme…

Tradice – Jistota – Korektnost

Dlouhá 90, Příbram III
druhý dům pod Svatohorskými schody (vchod do dvora)

www.realitypribram.cz, info@realitypintner.cz, tel. 318 630 850, 602 607 982



JE LIBO DISKOTÉKU, BAZÉN NEBO
HORSKOU CHATU? MÁME VŠE!

Hlavním tématem tohoto čísla Kaha-
nu jsou Sportovní zařízení města
Příbram. Příspěvková organizace,

která letos slaví dvacet let svého fungování.
Je proto nanejvýš vhodné se u „szmáků“
zastavit na kus řeči a zjistit, co všechno
dělají, co se jim daří a co je naopak trápí.

V živé paměti mám okamžik, kdy
za mnou přišel mladičký Honza Slaba, který
se tehdy před lety hlásil na místo ředitele
Sportovních zařízení města Příbram. Ptal
se a vyzvídal, co obnáší práce ředitele velké
městské organizace. Měl svou vizi a její
hlavní částí byla podpora příbramského
sportu a volnočasových aktivit pro malé
i velké účastníky příbramského sportovní-
ho „provozu“.

Možná si tehdy všechno představoval
malinko jinak. Zakrátko po nástupu
do funkce mu došlo, že spíše než manaže-
rem sportu z něj bude stavbyvedoucí, pro-
vozní restaurace, provozovatel diskotéky,
personalista, vymahač dobytných i nedo-
bytných pohledávek, projektant a vizionář.
K tomu časem ještě přibyl „úvazek“ mimo
náš katastr. Pod Sportovní zařízení města
Příbram spadá i horská chata Granit
v šumavském Zadově. Když padaly úvahy
o jejím prodeji, Honza Slaba se hrdě přihlá-
sil, že ji „jeho“ organizace zrekonstruuje
a bude ji profitabilním způsobem provozo-
vat. 

Portfolio činností Sportovních zařízení
města Příbram je nesmírně obsáhlé
a neomezuje se jen na provoz sportovních
objektů. Tým lidí této příspěvkové organi-
zace stojí i za pořádáním akcí pro veřejnost
nebo za poskytováním gastronomických
služeb, ostatně značka Sezam pro provo-
zovaná bistra se pomalu, ale jistě propsala
do povědomí zdejších obyvatel. Pod dnes
už doširoka roztaženými křídly Sportov-
ních zařízení města Příbram se brzy objeví
i zbrusu nové dopravní hřiště, které právě
prochází komplexní rekonstrukcí.

Jsou i věci, které Sportovní zařízení měs-
ta Příbram trápí a jež se nám prozatím neda-
ří společnými silami vyřešit. O všem se
dočtete v hlavním článku Kahanu, který
právě držíte v rukách.

S Jan Konvalinka
starosta města Příbram
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Volby 
do Evropského
parlamentu

Ve dnech 7. a 8. června 2024 se budou konat vol-
by do Evropského parlamentu. Město Příbram žádá
občany o zřetelné označení doručovacích schránek,
aby bylo možné řádně vhodit hlasovací lístky. V pří-
padě, že hlasovací lístky ve své schránce nenajdete,
budou k dispozici ve volební místnosti.

Trampolínky
u Junioru

Vsobotu 22. června od 14.00 do 17.00 se ven-
ku u Junior klubu koná Yellow jumping party.
Na trampolínách budou předcvičovat lektorky
z fitness Fialka, jako hosté jsou pozvané dvě lek-
torky z Prahy. Účastníci se mohou těšit na připra-
vené choreografie, letní výzdobu, DJ iobčerstvení. 

Rally Příbram
v polovině prázdnin

V dnech 26. a27. července se uskuteční 43. roč-
ník automobilové soutěže Rally Příbram. Město
Příbram podpoří akci finanční dotací.„V radě měs-
ta jsme na pořádání tohoto automobilového závo-
du, který je dlouhodobě spjatý s naším městem,
odsouhlasili dotaci ve výši 200 000 korun, stejně
jako tomu bylo v loňském roce,“ informoval sta-
rosta Jan Konvalinka. S výjimkou tří let se akce
ve městě koná od roku 1979. 

Poničené zastávky
Na začátku květ-

na bylo v  Příbrami
zaznamenáno něko-
lik vandalských činů
souvisejících s měst-
ským mobiliářem.
Dosud neznámí
pachatelé posprejo-
vali nebo fixami
pomalovali více
autobusových pří -
střešků, jízdních
řádů, laviček nebo
vývěsek. „Vyzýváme

občany, aby si více všímali svého okolí, protože
tato individua nejen ničí veřejný majetek, ale záro-
veň berou chuť do práce všem, kteří se snaží, aby
byl městský mobiliář na úrovni 21. století,“ uvedl
místostarosta Vladimír Karpíšek. Pokud si občané
všimnou, jak si někdo vandalsky počíná ve veřej-
ném prostoru, může kontaktovat linku 156 Měst-
ské policie Příbram.

Dělostřelci debatovali s občany o střelbách
V souvislosti se znovuzavedením ostrých

střeleb z děl v Jincích se v pátek 26. dubna usku-
tečnila beseda s obyvateli dotčených obcí. Veli-
tel 13. dělostřeleckého pluku Jan Cífka zhruba
tři desítky občanů informoval, že střelby budou
probíhat nanejvýš pětkrát ročně a jen ve všední
dny. Výcvik se bude odehrávat v prostoru
posádkového cvičiště a jeho ochranném pásmu,
které je pro veřejnost uzavřeno dlouhodobě.
Obyvatelé obcí z okolí Jinců během besedy nej-
častěji zmiňovali obavy z hluku, uzavírání

komunikací nebo omezení v podobě uzavření CHKO Brdy. „Všechna cvičení budou avizována
s předstihem na úředních deskách obcí, webových stránkách pluku a sociálních sítích. Nebudeme
střílet o víkendech, ani o státních svátcích,“ uvedl Jan Cífka, přičemž se útvar bude vždy snažit
spojit cvičení dělostřeleckých a minometných jednotek. 

Úspěch v soutěži uměleckých škol
Žáci ZUŠ na nám. T. G. Masaryka

uspěli v Soutěži základních umělec-
kých škol, kterou vypisuje Minister-
stvo školství, mládeže a tělo-
výchovy. Letos se soutěžilo ve hře
na kytaru, klavír, smyčcové nástroje,
ve hře jazzových orchestrů, soutěžili
také žáci literárně-dramatického
a výtvarného oboru. V  krajských
kolech hudebního oboru škola zís-
kala dvě první místa s postupem
(David Širmer – kytara – uč. Roman
Herák, jazzový soubor P. S. O. (na
snímku) – uč. Viktor Jerman), jedno
první místo (Vavřinec Baťa – kytara

– uč. Lucie Širmerová), čtyři druhá místa (Kryštof Baťa – klavír – uč. Tetiana Tishchenko, Jindřich
Zívr, Antonín Marek – violoncello – uč. Nicole Weishäuplová, kytarové kvarteto – uč. Lucie Širmerová)
a jedno třetí místo (Dariia Dubova – klavír – uč. Anna Dubova). Žáci výtvarného oboru získali pod
vedením uč. Petry Peštové v krajském kole zlaté pásmo za cyklus Voda a hudba.

Příbramští žáci 
již pošesté zpovídali pamětníky

I v letošním roce měli žáci na příbramských školách možnost zapojit se do vzdělávacího projektu
Příběhy našich sousedů společnosti Post Bellum. Za finanční podpory města Příbram si žáci poslechli
vyprávění sedmi pamětníků a publicistickou formou je zpracovali. Výsledky své půlroční práce
prezentují na veřejné závěrečné prezentaci projektu, která proběhne v pátek 21. června 2024 
od 15.30 v aule Waldorfské školy v Příbrami. V následujících vydáních budou publikovány příběhy
jednotlivých pamětníků.

Autobusy na znamení
V celé Praze i Středočeském kraji bude od 29. června 2024 sjednocen charakter všech autobu-

sových a trolejbusových zastávek PID. Pro výstup v každé zastávce bude potřeba stisknout dostatečně
včas tlačítko ve voze. Pro nástup postačí stát na zastávce tak, aby byl cestující vidět řidičem. Mávat
nebude potřeba. Regionální organizátor PID, firma ROPID, uvádí, že výhodou novinky je „zrychlení
cestování, vyšší pravděpodobnost dohnání zpoždění, plynulejší jízda odstraněním zbytečného
brždění a rozjezdů, i lepší tepelná pohoda ve vozidle, protože v zimě se zbytečně nevyvětrá teplo
a v létě účinněji funguje klimatizace.“ Podle ROPID se zpřehlednění pravidla pro jednotlivé zastávky –
cestující už nebude muset zjišťovat, je-li zastávka na znamení. Nové opatření má přispět i k lepší
ekonomice a ekologičnosti provozu. 
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S Aktuality zpracoval: Stanislav D. Břeň

Den bezpečné Příbrami na Nováku
Popáté se bude na Novém rybníku konat akce Den bezpečné Příbrami. „V pátek 7. června od 9.00

do 16.00 se lidé mohou těšit na přítomnost složek integrovaného záchranného systému a Armády ČR.
Jako v předchozích ročnících nás čekají dynamické i statické ukázky,“ uvedla manažerka prevence kri-
minality Denisa Kotková. Svůj stánek bude mít i Český červený kříž a Oblastní nemocnice Příbram.
Na místě bude také koňská hlídka Městské policie hl. m. Prahy, děti se projedou v člunu Sboru 
dobrovolných hasičů Březových Hor. „Pokud si občané přivezou kola a koloběžky, mohou si je nechat
forenzně označit od strážníků městské policie,“ dodala Denisa Kotková.

Žáci 7., 8. a 9. ročníku Základní školy Jiráskovy sady se
společně s paní učitelkou zapojili do celorepublikového pro-
jektu Psaní od srdce. Tento projekt probíhal od 26. dubna
do 19. května 2024 a jeho cílem bylo najít pisatele pro několik
tisíc seniorů žijících v domácím prostředí či v domovech pro
seniory. Žáci měli možnost zopakovat si, jak se vlastně takový
dopis píše, co do dopisu psát a jak se nadepisuje obálka. Pro
některé z nich to byl první dopis, který napsali. Bonusem
pro nás všechny bylo to, že někomu uděláme velkou radost
a propojíme dvě generace. Určitě se do podobného projektu
zapojíme i v dalších ročnících. 

S Zuzana Švehlová  
ZŠ Jiráskovy sady

Psaní od srdce

V pátek 10. května jsme přivítali dva zahraniční
hosty z FK Příbram. Naši školu navštívili útočník Vin-
ny Loic Nkwinga a záložník Osama Ali Elgazar, a to
za doprovodu klubového marketingového a obchod-
ního manažera Zdeňka Brože. 

Setkání se uskutečnilo v rámci dvou hodin anglic-
kého jazyka, kdy se fotbalisté krátce představili a řekli
něco málo o sobě. Dále následovala bezprostřední
komunikace žáků s hráči. Žáci z 8. AB a ze 7. AB se
dozvěděli vše, co je nejvíce zajímalo, díky svým
postupně kladeným otázkám. Např.: Kdy a proč jste

začal hrát fotbal? Jaký je váš nejoblíbenější tým? Na jaké pozici hrajete? Jaké místo v Příbrami
a jejím okolí máte rádi? Jakou restauraci zde nejraději navštěvujete? Diskuse v anglickém
jazyce ve velmi přátelské atmosféře skončila společnou fotografií a autogramiádou. 

S Jana Žáková  
ZŠ Školní

Žáci diskutovali se zahraničními fotbalisty

Dobrovolnický úklid
V pátek 19. dubna se uskutečnil dopolední úklid břehů

v okolí Hořejší a Dolejší Obory v Příbrami a v Lesoparku
Litavka. V rámci dobrovolnictví ke Dni země se akce
zúčastnilo 18 pracovníků ze společnosti 1. SčV Příbram
a osm osob z Místní organizace Českého rybářského sva-
zu v Příbrami. Nasbíralo se 18 pytlů odpadu různého
druhu, které byly odvezeny do sběrného dvora Tech-
nických služeb města Příbrami. Po akci se účastníci
občerstvili u ohně v areálu ČRS MO Příbram. 

inzerce

Výstava a koncert 
ZŠ 28. října

Ve čtvrtek 16. května se v Divadle A. Dvořáka
uskutečnil Jarní koncert ZŠ, Příbram VII, 28. říj-
na 1. Diváci vzaplněném hledišti zhlédli vystou-
pení žáků hudebních tříd od 1. do 9. ročníku.
Kromě jednohlasého i vícehlasého zpěvu byla
v programu zahrnuta hra na rozličné hudební
nástroje a taneční doprovody písní. Součástí
koncertu bylo také vystoupení školního orche-
stru. Moderování celého koncertu se ujali žáci
9. C, kteří se také svým hudebním vystoupením
rozloučili s muzikantským působením ve škole.
Žáci výtvarných tříd 9. ročníku téže školy vletoš-
ním roce vystavili své závěrečné výtvarné práce
v Hornickém muzeu Příbram ve výstavní síni
na dole Vojtěch. Díky spolupráci s muzeum se
23. a 24. dubna uskutečnila také slavnostní ver-
nisáž výstavy, na které se sešli jak autoři výtvar-
ných děl, tak i jejich rodiče a kamarádi. Výstava
snázvem Autoportrét návštěvníkům představila
tvůrčí výtvarné práce v technikách malby i kres-
by. Při práci vycházeli žáci ze svého fotoportrétu. 
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HLAVNÍ TÉMA

Sportovní zařízení města Příbram (SZM) letos
oslaví 20. narozeniny. V roce 2004 vznikaly
vlastně z Technických služeb města Příbrami,
které měly na starosti zdejší sportovní areály.
V průběhu času stáli v čele organizace tři regu-
lérní ředitelé – od založení do února 2011 to
byl Pavel Pikrt, následně do května 2017 Jiří
Holobrada a od září 2017 Jan Slaba. 

NELEHKÉ ČASY
Během dvou dekád čelila SZM různým prob-

lémům a krizím. Byly zde velmi problematické
smlouvy a vztahy s některými místními podni-
kateli, určité kauzy vyšetřovala policie, jiné
skončily u soudů. Už téměř 10 let se vlečou
debaty a politické spory ohledně rekonstrukce
plaveckého bazénu, který má za sebou téměř
50 let činnosti a o jehož budoucnosti musí roz-
hodnout radnice, resp. zastupitelstvo. Organi-
zaci také velmi poznamenala doba covidu, která
přinesla pokles návštěvnosti, výpadek tržeb či
ubytování osob bez přístřeší na plaveckém bazé-
nu. V minulosti došlo také k únikům čpavku či
havárii podlahy na dně plaveckého bazénu.
Organizace čelila nedávné energetické krizi,
kdy náklady provozu vzrostly troj- až čtyřná-
sobně. A na sportovištích historicky došlo bohu-
žel také k  několika úmrtím nebo vážným
zraněním. 

Uvádíme tyto mimořádné situace či krize pro
připomenutí, že život SZM nebyl (a v mnoha
ohledech není) nijak jednoduchý. Na druhou
stranu, jak lze sledovat v posledních letech, pro-
vází organizaci mnoho pozitivních změn. Roz-

rostla se a spravuje daleko více sportovišť
a objektů, generuje podstatně vyšší tržby
(někdy v násobcích oproti tomu, co bylo běžné
ještě před šesti sedmi lety), obslouží více
návštěvníků a pořádá množství kulturních
a společenských akcí (přehled investic a aktivit
v letech 2017–2024 najdete v samostatném
dokumentu na internetové adrese kahan.pri-
bram.eu/data/26.pdf). Důležité je také to, že
stále dokáže – vzhledem k jeho nevyhovujícímu
technickému stavu – uspokojivě provozovat
plavecký bazén.  

VELKÝ ZÁBĚR
SZM jsou rozdělena do sedmi základních stře-

disek: Plavecký bazén (aquapark, venkovní
bazén, sportovní hala, ubytování); Zimní sta-
dion (dvě ledové plochy, ubytování, nájemní
prostory, zrcadlový sál); Areál Nový rybník
(koupaliště s atrakcemi, adventure golf, skate-
park, parkour hřiště, sauna, inline dráha, dětské

hřiště, volnočasové hřiště, minikemp a další);
Kultura (Junior klub, letní kino, animační pro-
gramy, pořádání kulturně-společenských akcí);
venkovní areály (hřiště Pod Svatou Horou,
Na Cihelně, Hlinovky, dětské dopravní hřiště);
Gastro (Sezam bistro, letní kino, Junior klub,
občerstvení – plavecký bazén, sportovní hala,
zimní stadion, rauty, narozeninové oslavy, dár-
kové balíčky, cukroví); Chata Granit (ubytování,
pobytové či skupinové balíčky). 

Všechny budovy, pozemky a sportoviště jsou
v majetku města a SZM je užívají bezúplatně,
přičemž náklady s jejich užíváním hradí ze své-
ho rozpočtu. Byť si na sebe SZM částečně vydě-
lají, jejich činnost by nebyla možná bez dotace
zřizovatele, města Příbram. Včetně investičního
příspěvku vloni činila 63 823 840 korun. 

PROBLÉMY A VÝZVY
S čím se SZM po 20 letech své činnosti nejvíce

potýkají? Problémem je technická, stavební
a technologická zastaralost vybraných středi-
sek, zejména vnitřního a venkovního plavec-
kého bazénu a některých částí zimního stadionu
a sportovní haly. Dále se zvyšuje údržbová
náročnost (úklid, opravy, údržba apod.) jed-
notlivých středisek, zapříčiněná zvyšující se
návštěvností, požadavky hostů nebo zdražo-
váním základních komodit a služeb. „Enormně
se také zvýšil rozsah poskytovaných služeb
a produktů od sportu přes kulturu, investiční
akce, nájemní činnost až po gastro,“ říká Jan
Slaba.  Ředitel SZM zmiňuje také zvyšující se
finanční náročnost provozu, kterou způsobuje
masivní rozvoj středisek. Problémem jsou i per-
sonální poddimenzovanost, bující administra-
tiva a přísnější legislativa (požární ochrana,
hygiena, revize, cizinecká policie, bezpečnost
a ochrana zdraví při práci atd.). „Další výzvu
přinášejí rostoucí nároky návštěvníků,“ doplňu-
je Jan Slaba. 

I když covidové roky přinesly do dlouhodo-
bého trendu velkou nejednoznačnost, ve vše -
obecnosti platí, že návštěvnost a zájem
o pronájmy sportovišť rostou. „U mnohých spor-
tovišť, jako zimní stadion, sportovní hala či pla-

20 let SZM: Masivní rozvoj činnosti 
i čekání na bazén
Prvního července to bude na den přesně 20 let, kdy nabyla účinnosti městským zastupitelstvem schválená zřizovací listina pro
vznik Sportovních zařízení města Příbram. Dnes jde o příspěvkovou organizaci, která má pod sebou všechna větší sportoviště
v majetku města. Kromě sportu nabízí služby z oblasti kultury, rekreace, zábavy, stravování či ubytování, a to v Příbrami
i v šumavském Zadově.

Návštěvnost plaveckého bazénu

2019 2020 2021 2022 2023
Návštěvnost vnitřního bazénu 212 914 106 507 88 704 206 293 193 469
Pronájem dráhy 8,89 % 10,26 % 12,50 % 9,12 % 9,48 %
Veřejnost – bazén 58,61 % 65,91 % 56,07 % 53,06 % 57,65 %
Veřejnost – sauna 8,15 % 8,62 % 8,07 % 9,05 % 9,76 %
Školy 24,34 % 15,20 % 23,35 % 28,77 % 23,11 %
Návštěvnost venkovního bazénu 10 487 7859 5878 10 702 13 891
Zdroj: SZM

Sportovní zařízení města Příbram spravují mj. adventure golf na Novém rybníku. Foto: archiv
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vecký bazén, jsme už na hraně možností – poža-
davky převyšují kapacity,“ informuje ředitel
SZM. V dlouhodobém pohledu se daří pomalu
zvyšovat tržby z ubytovacích služeb. V případě
kulturních akcí, pořádaných především
na Nováku pod širým nebem, návštěvnost kolí-
sá v závislosti na počasí. „Odbyt produktů SZM
gastra má zvyšující tendenci. Lze to vidět
v porovnání příjmů z jednotlivých let. Svou spe-
cifickou roli u tohoto střediska hraje nutnost
provozovat gastro zařízení i v době, kdy to je
neekonomické. V určitých časech na Novém ryb-
níku nebo na plaveckém bazénu jde hlavně
o službu lidem,“ vysvětluje Jan Slaba. 

OČIMA NÁVŠTĚVNÍKŮ
Jisté měřítko fungování SZM představuje spo-

kojenost klientů. Zákazníci se rekrutují ze dvou
hlavních skupin – sportovní oddíly nebo indi-
viduální sportující. Využití sportovišť se v tomto
srovnání dost liší. Například ve sportovní hale
nebo na zimním stadionu sportují až z 95 % čle-
nové klubů, na plaveckém bazénu to je
z 25–30 % a na Nováku zase naprosto převažují
individuální návštěvníci. 

Redakce Kahanu ve spolupráci SZM oslovila
kluby i jednotlivce s následující otázkou: Jak
jste spokojeni se službami Sportovních zařízení
města Příbram? Z 16 oddílů zareagovali zástupci
šesti z nich. Tři vyjádřili naprostou spokojenost,
dva uvedli „spíše spokojen“ a jeden „spíše
nespokojen“. Paralelně běžela anketa na face-
bookovém profilu SZM, která se stejnou otázkou
mířila na individuální návštěvníky. Z  ní
(222 hlasů) vyplynulo, že 71 % je naprosto spo-
kojeno, 25 % spíše spokojeno a po dvou pro-
centech připadlo na varianty odpovědí „spíše
nespokojen“ a „naprosto nespokojen“.

Jedním z nejnavštěvovanějších areálů, které
SZM spravují, je Nový rybník. Pokud jde o oblí-
benost tohoto místa, lze posloužit daty z roku
2022 z diplomové práce Areál Nový rybník
a veřejné mínění obyvatel Příbrami autora
Antonína Schejbala, jinak též příbramského
zastupitele. Podle jím realizovaného anketního
šetření (odpovědělo 796 respondentů) navštíví
Novák 95 % všech obyvatel Příbrami alespoň
jednou ročně (údaj může být ovlivněn tím, že
dotazník byl sdílen na facebookovém profilu
Areál Nový rybník, který pravděpodobně sledují

spíše návštěvníci tohoto areálu). Zajímavé je,
že většina návštěvníků nepřichází na Novák
za koupáním, této možnosti využije přibližně
jen třetina lidí. 

POROVNÁNÍ S JINÝMI MĚSTY
K dispozici jsou také data, kdy činnost SZM

byla konfrontována s podobnými organizacemi
v jiných městech. Příbram se totiž nedávno
účast nila tzv. Sportovního benchmarkingu obcí
a měst za období 2022/2023, který je slovy jeho
autora Jakuba Popelky (Lokal sport) nástrojem
pro „hodnocení efektivnosti podpory sportu
a provozu vybraných sportovních zařízení, slou-
ží zástupcům samospráv jako robustní zdroj dat
pro strategické i krátkodobé rozhodování
v oblasti podpory sportu a provozu sportovních
zařízení.“ V konkurenci 36 sídel zaznamenala
příbramská příspěvková organizace příznivé
hodnocení např. díky vysoké návštěvnosti zim-
ního stadionu nebo plaveckého bazénu, naopak
v návštěvnosti propadl venkovní bazén (kom-
pletní výsledky jsou ke stažení zde: kahan.pri-
bram.eu/data/24.pdf).

Ve zprávě se např. uvádí: „V roce 2022 činil
příspěvek na provoz sportovních zařízení z roz-
počtu města celkem 35 mil. Kč, což představuje
mírně vyšší částku oproti městům podobné veli-
kosti (Třinec, Kroměříž, Kopřivnice, Kolín).
Přís pěvková organizace má v porovnání s uve-
denými městy výrazně vyšší počet zaměstnan-
ců, nicméně rovněž provozuje vyšší počet
sportovních zařízení, která vyžadují personální
zabezpečení.“ Náklady na zaměstnance v pra-
covním poměru jsou podle benchmarkingu tím
hlavním důvodem relativně vyššího příspěvku
na provoz, představují téměř 80 % výše provoz -
ního příspěvku. Dále citujeme: „Náklady pře-
počtené na jednoho zaměstnance v pracovním
poměru jsou v kontextu dalších měst relativně

nízké (353 291 korun). Relativně vysoký vzhle-
dem k ostatním městům je naopak počet pra-
covníků na DPP a DPČ (159).“ SZM generovala
v roce 2022 celkem 27,4 mil. korun z poskyto-
vání sportovních zařízení, další příjmy spjaté
s provozem sportovních zařízení byly na úrovni
11,9 mil. korun. „Příspěvková organizace se
tak vzhledem k velikosti města řadí mezi pro-
vozovatele s relativně vysokými příjmy z posky-
tování sportovních zařízení, příjmy z dalších
činností (11,9 mil. Kč) pak představují v porov-
nání s dalšími městy jednu z nejvyšších částek,
což svědčí o efektivním využití sportovních zaří-
zení a služeb nad rámec sportovních pronájmů
a vstupného,“ stojí v  dokumentu. Pokud
bychom hodnocení SZM převedli na stupínky
na „bedně“, pak je tu 1. místo pro zimní stadion
s nejlepším hospodářským výsledkem, 3. místo
pro krytý bazén s  nejlepším hospodářským
výsledkem a 3. místo pro krytý bazén s nejvyšší
návštěvností. 

KRÁTKODOBÉ I DLOUHODOBÉ CÍLE
Pro letošní rok si SZM naplánovala několik

investic a oprav. Týkají se dětského dopravního
hřiště včetně zázemí, vnitřního i venkovního
plaveckého bazénu, letního kina nebo hřiště
Hlinovky. Na Novém rybníku přibudou cyklo-
boxy. Z kulturních a společenských akcí se buď
už uskutečnily, nebo teprve proběhnou Vepřo-
vé hody, Zamilovaný Novák, Den dětí na Nová-
ku, Utkání hvězd 2. ligy, promítání v letním
kině, tematické dílny v Junior klubu; minidisko
či karneval. K 20 letům SZM je připravena akce
PasSport Léto 2024 a na zimu Winter park
2024.

Do budoucna chce ředitel Jan Slaba organizaci
personálně stabilizovat, zvýšit ekonomickou
soběstačnost (i formou fundraisingu), zapra-
covat na kvalitě poskytovaných služeb a pro-
dávaných produktů a provozně ustálit nová
střediska. V seznamu dlouhodobějších úkolů
figurují rekonstrukce vybraných částí zimního
stadionu (fasáda či podhledy), kompletní opra-
va podlahy ve sportovní hale a postupná rekon-
strukce letního kina, jejíž první etapa začala
letos. A chybět samozřejmě nemůže nový pla-
vecký bazén, jakkoliv v tomto ohledu jsou SZM
v podobné roli čekatelů jako příbramští občané
a kluby.

S Stanislav D. Břeň

SZM v číslech

40 000–45 000 návštěv se každoročně
uskuteční v rámci plavecké výuky v aqua-
parku.
10 923 000 korun činila tržba gastro pro-
vozu v  roce 2023 (v roce 2018 to bylo
2 045 000 korun).
120 tematických akcí a přes 400 hodin
animačních programů, karnevalů a mini-
diska bylo uspořádáno v letech 2017 až
2024.
1  581  000 korun dosáhly loňské tržby 
na Chatě Granit (při obsazenosti 39 %),
v roce 2020 to bylo pod Odborem správy
majetku 521 000 (při obsazenosti 19 %).
35 investičních akcí se uskutečnilo 
na Novém rybníku v období 2017–2024. 

Střediska SZM

V roce 2017:
S Plavecký bazén, sportovní hala, ubyto-

vání
S Zimní stadion, ubytování
S Nový rybník, letní kino
S Hřiště Hlinovky

V roce 2024:
S Plavecký bazén, sportovní hala, ubyto-

vání
S Zimní stadion, ubytování
S Nový rybník, letní kino, půjčovna spor-

tovních potřeb, adventure golf, sauna
Nový rybník

S Gastro: občerstvení plavecký bazén,
Sezam bistro, občerstvení Sportovní hala,
občerstvení ven. bazén, občerstvení letní
kino, občerstvení Junior klub, občerstve-
ní zimní stadion, Občerstvení – zastupi-
telstvo města, Sweet-bar

S hřiště Hlinovky, Pod Svatou Horou,
Na Cihelně

S Dětské dopravní hřiště
S Kultura: Junior klub, animační programy,

letní kino (včetně kompletního provozu
kina)

S Chata Granit

Na přestavbu čeká aquapark. Foto: Stanislav D. Břeň



JAN KONVALINKA, ANO 2011
Záběr či snad rozsah služeb, které jdou na vrub

SZM, je mnohonásobně větší, než byl ještě před
pár před lety. SZM, to není jen plavecký bazén,
hala nebo zimák. Jsou to i hřiště a sportoviště
v rámci města, je to nově i dopravní hřiště, které
aktuálně prochází kompletní rekonstrukcí, je to
i letní kino, ve kterém se právě v těchto dnech
dokončuje veliká rekonstrukční akce. SZM, to je
iChata Granit na Šumavě, která po tom, co dostala
zásadní investiční injekci, hlásí velikou obsaze-
nost. SZM spravují i příbramskou perlu – areál
Nový rybník snově vybudovaným kempem. SZM
obhospodařují rovněž Junior klub, který vnedáv-
ných letech ožil po problematické rekonstrukci.
Když se ktomu všemu připočte velký gastropro-
voz a pořádání všemožných akcí pro veřejnost,
zjistíme, jak velkou porci práce lidé ze SZM odvá-
dějí. Kvalita arozsah služeb SZM se rapidně zlep-
šily v uplynulých dvou volebních obdobích. Lví
podíl na tom má ředitel Jan Slaba se svými kolegy.
Do své práce investují mnoho ze svého umu, nad-
šení a také volného času. Odměnou jim bohužel
poslední dobou bývá zcela neopodstatněná, zlá
a zákeřná kritika některých opozičních politiků.
Naštěstí platí, že cílená kritika něčeho, co očividně
dobře funguje, je vizitkou ne toho kritizovaného,
ale kritika samotného. Bylo by dobré podotknout,
že jsme si vědomi toho, že organizace SZM aktuál -

ně narazila na své výkonnostní limity. Rozsah
služeb i spravovaných objektů se ocitá na hraně
adalší případné rozrůstání vbudoucnu by mohlo
být problematické zejména s ohledem na perso-
nální a ekonomické kapacity. SZM se v dalších
obdobích zaměří na stabilizaci či spíše optimali-
zaci rozsahu služeb ana udržení kvality tam, kde
je dobrá, a zlepšení, kde cítíme rezervy.

MIROSLAV PETERKA, ODS
Jelikož se ve sportovní hale pohybuji přes

25 let, musím říct, že lepší podmínky, vstřícnost,
pořádek a ochotu jsem ještě nezažil. Myslím, že
momentální provozování hlavně sportovní haly
je na nejvyšší možné úrovni.

JIŘÍ NOVOTNÝ, PETRA NOVOTNÁ (SPD)
SZM fungují již 20 let. Za tuto dlouho dobu

došla tato zařízení kvelkým změnám. Nutno po -
dotknout, že téměř vždy k lepšímu. SZM mají
na starosti areál Nový rybník, zimní stadion, gast-
ro, venkovní sportovní areály, kulturu, chatu Gra-
nit a plavecký bazén. Právě poslední zmiňovaný
plavecký bazén je největší selhání, ale nikoliv
SZM, ale zastupitelů města. Již osm let se mluví
o jeho rekonstrukci. Toto volební období se již
tzv. hnuly ledy a byl vybrán návrh nového pla-
veckého stadionu. Otázka zní, kdy se začne stavět
akdy bude dán pro naše občany do provozu kuží-

vání.  Zastupitelé za SPD nebudou v žádném pří-
padě tento projekt brzdit, ale vždy ho podpoří.
Vposlední době se otevřelo nové sportovní hřiště
Na Cihelně, v areálu Nový rybník vznikl wake-
boardingový park. Areál Nový rybník prošel
za  posledních osm let velkou proměnou.
Od nového bistra, přes dětské atrakce až po revi-
talizaci samotného rybníku. Konají se zde akce
jako pálení čarodějnic avminulosti zde proběhlo
již několik desítek velkých akcí, kterých se zúča-
stnily desetitisíce občanů z Příbrami a okolí.

Dále je na místě pochválit předešlé zastupitel-
stvo města (2018–2022), že nedošlo k prodeji
rekreační chaty Granit na Šumavě. Ojejím prodeji
bylo sice uvažováno, z pera SPD vznikla petice
proti jejímu prodeji, kterou podepsalo několik
set občanů, přičemž předešlé zastupitelstvo ituto
petici vzalo v úvahu, a k prodeji nedošlo. Chata
nadále zůstává v rukou města a občané města ji
mohou využívat k rekreaci.

Znašeho pohledu SZM pracují na profesionální
úrovni – samotný ředitel a skvělý manažer Jan
Slaba i jeho tým. 

S Rubriku zpracoval:
Stanislav D. Břeň
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ANKETA

Fungují SZM správně?
Hlavní téma se vztahuje ke 20. narozeninám Sportovních zařízení města Příbram. Zastupitelských klubů jsme se zeptali, jak
hodnotí činnost této příspěvkové organizace. 

inzerce
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S ČÍM SE DĚTI NEBO MLADISTVÍ, S NIMIŽ SE
JAKO KOORDINÁTOR SETKÁVÁTE, POTÝKAJÍ
NEJVÍCE?

Od distanční výuky a lockdownu jde hlavně
onarušení osobnostního vývoje dětí. Domnívám
se, doba covidová a vše, co s ní souviselo – přede-
vším sociální sítě –, probudilo v dětech procesy,
které by jinak byly latentní a v běžné době by je
náctiletí dokázali postupně zpracovávat, uzrávalo
by v nich všechno pomalu. Jenže náhle se všemu
otevřely brány dokořán. V hitparádě vede únik
z reality, ztráta zájmu o venkovní svět, úzkosti,
ztráta sebevědomí, sebepoškozování, agresivita,
absence zpracovávání emocí, kult vrstevnického
přijetí. Destrukční je ztráta režimu, návyků ařádu.
Ta doba omezila asnížila rodičovské kompetence,
vlastně bezmoc rodičů asnižující se kvalitu rodičů.
Druhá věc je rozboření veškerých hranic a manti-
nelů, které děti ve výchově měly. Dáváme jim vel-
kou, pro ně však zatěžující svobodu vrozhodování
aurčování, co je pro ně dobré, na což podle pohledu
dětských psychologů a neurologů není jejich
mozek jednoduše zralý. Zralost kortexu v tomto
směru vrcholí kolem 26 let. Nám stím kdysi pomá-
haly vnější vlivy společnosti, tlak norem a větší
odpovědnost doprovázená určitou povinností
v rodině. Dnes jsou dvanáctileté děti hozeny
do svobody a mají samy plavat, jsou stavěny,
do mnoha voleb, na které nejsou vyzbrojené, mají
se rozhodovat o vlastní sexuální identitě, o tom,
zda chodit do školy. Předčasně je stavíme do světa
dospělých. Končí tak v 15 letech na úřadu práce
a stát je k tomu ponouká. Paradoxně ubíráme
povinnosti, úměrné věku, které jim dávají pocit
řádu, jistoty apostupně je přivádějí kosobní odpo-
vědnosti. Ruší se domácí úkoly, začíná se šířit
domácí vzdělávání jako únik zkaždodenního vstá-
vání apodobně. Naopak ipři menších problémech
se volá na linky důvěry.

MÁME BÝT STRIKTNĚJŠÍ NEJEN K SOBĚ, ALE
I K DĚTEM?

No, striktnější… spíše důslední, což je pro nás
rodiče vysilující. Ale hlavně pravdiví. Od 10 let
dítě velmi silně vnímá rozdíl mezi slyšeným avidě-
ným. Anaše rodičovské pokrytectví nám dají děti
takříkajíc sežrat. Jsem otcem tří synů anenahlížím
na ně přes aktuální plnění jejich přání, ale v hori-
zontu dalšího rozvoje. Zákon o sociálně-právní
ochraně dětí se tomto naprosto vymkl kontrole,
respektive uhnul od zkušeností, prověřených
generacemi zpátky. Obrovský důraz se klade na to
„právní“, ale ne na „sociální“. Na děti se přenáší
rozhodování ve věcech, jejichž důsledky nejsou
schopny v daném věku amíře zralosti dohlédnout.
To, co dítě ve dvanácti letech prožívá jako „šika-
nu“ od rodičů, že se musí připravovat do školy
apravidelně pomáhat doma, tedy odhodí. Aza rok
se zhroutí, protože se zněj stane takzvaně křehké
dítě, které nestíhá výkon nastavený včeském škol-
ství i v mnoha rodinách. Nebo nezvládá základní
komunikační dovednosti díky izolaci ahned volá
na linku důvěry.

DĚTI SI ALE SAMY TAKOVÝ SYSTÉM
NENASTAVUJÍ. KDE SE BERE TAKOVÝ PŘÍSTUP
ZE STRANY RODIČŮ?

My rodiče se stáváme mnohem více sebestřed-
nými až sobeckými. Jsme více nastavení na uspo-
kojování svých potřeb anechceme se příliš ponořit
do rodičovství. Je to oběť. Rodiče, kteří holdují
cyklistice, vozí už v půl roce nebo roce věku děti
vkočárcích za kolem. Své si otom myslí dětští pedia-
tři. Co dá batoleti dovolená umoře? Coby rodič una-
vený z práce jsem vděčný, že dítko sedí u mobilu
anic po mně nechce. Idylka. Také je to přehazování
odpovědnosti rodiče astátu adále ospolečenském
tlaku na individuální svobodu, který u nás nastar-
toval po začátku milénia. Přílišná individualita
jedince vlastně rozkládá společnost, protože není
ochoten něco snést ve prospěch všech.

V PŘÍBRAMI NAJDEME LOKALITY SE SOCIÁLNĚ
VYLOUČENÝMI RODINAMI, KTERÉ MAJÍ
MATERIÁLNÍ, VÝCHOVNÉ PROBLÉMY.
POMÁHÁ JIM STÁT, NEBO SE I V TĚCHTO
PŘÍPADECH NAZÍRÁ NA SELHÁNÍ PRIMÁRNĚ
Z POZICE RODIČE?

Dokážeme jim pomoci. VPříbrami fungují různé
organizace – neziskové, doprovázející centra pro
pěstouny. Ale je to velký „ořech“, okterém úřed-
níci a politici nechtějí slyšet. Pomoc je totiž po -
stavená na dobrovolnosti klientů. Část lidí si
dobrovolně přijde jen pro dávky, ale už ne na pra-
videlnou docházku kpracovníkům sociálních slu-
žeb, na smluvené schůzky u lékaře. To opravdu
selhává amáme velké procento dětí, které se vsys-
tému ztratí. Což se nyní týká i ukrajinských dětí.
Zase to souvisí s individualizací jednotlivce, pro-
tože stát odmítá, prý paternalisticky, zasahovat

do výchovy dětí. Přestává je chránit a alibisticky
si odůvodňuje proč. Vláda se pochlubila, že bude-
me mít dětského ombudsmana. Je to alibismus,
protože největší devastace dětí začíná vrodinách,
v raných letech dítěte. A do rodin ombudsman
nejspíše nenahlédne a nesáhne, protože máme
kult „šťastné biologické rodiny“. A nikomu ze
zastánců individualismu asvébytnosti nevadí, že
stát paternalisticky dotuje školství, příspěvky
na dítě, všechny dávky. Zajímavý paradox. Mělo
by platit: chceš-li si dítě vychovávat po svém, tak
za své. Je tedy kupodivu, že nejvíce týraných, zne -
užívaných a zanedbávaných dětí je ve vlastních
rodinách avširším příbuzenstvu. Mnohdy dochází
zase kpřenášení rodičovských povinností akom-
petencí na nejstarší dítě starající se o sourozence,
které tím přichází ovlastní dětství, protože supluje
například chybějícího tátu. Nyní řešíme problém
s absencemi ve školní docházce, ať už na základě
skrytého záškoláctví nebo psychických úzkostí.
Souvisí to nejen s covidem, ale i se zmiňovanou
nekompetentností rodičů. V sociálně vyloučených
rodinách selhávání bývá vlivem transgeneračních
přenosů, komunitní kultury a životních priorit.
Stačí si přečíst autobiografie lidí, kteří to z daného
prostředí dotáhli do plnohodnotného života a co
za tím bylo.

MŮŽE SE ČESKÁ SPOLEČNOST PŘI HLEDÁNÍ
ŘEŠENÍ INSPIROVAT V CIZINĚ?

Inspirace ze zahraničí je možná jedním zhlavních
důvodů, proč se teď nacházíme v této situaci.
Od roku 2008 se knám přetahují prostřednictvím
ministerstva práce a sociálních věcí skandinávské
modely nebo modely z anglosaských zemí. Jejich
historie pěstounství apéče osirotky má úplně jiné
kořeny a vycházejí z jiných společenských zkuše-
ností. Třeba i v Česku známá norská instituce Bar-
nevernet je soukromá aplacená samosprávami, na
jejichž území působí, za počet dětí, které odebere
aumístí do pěstounských rodin. Unás není historie
pěstounství postavena na profesionalizaci a nelze
automaticky přebírat vzory z ciziny. Máme kolem
sebe historicky akulturně blízké země – Rakousko,
Německo, Maďarsko. Nedovedu si představit, že
dojdeme u nás k takzvaným baťůžkářům, dětem,
které mění pěstouny podle svého věku a zhruba
každé tři roky se stěhují k někomu jinému.

Navíc máme značně rozbité rodinné vazby, hod-
ně to vidím právě na Příbramsku. Velké rodiny,
které zasáhly, když rodič selhával, tady nefungují.
Stát jako garant ochrany dítěte se musí rozhod-
nout, do jaké míry nechá spolupráci na rodině.
Oblíbenou frází je, že rodič nezná, neumí nebo
nechce. Ale který rodič si dokáže přiznat, natož
veřejně, že dítě nechce? Nevím, proč jsme opustili
fungující systém, který jsme měli do roku 2009,
kdy Evropská komise upozornila na údajně vysoký
počet českých dětí v ústavní péči. Ovšem lobbis-
tická skupina, která se chystala profitovat na zru-

Na život dětí nenahlížím teď a tady, 
ale z pohledu budoucího zdravého rozvoje
Koordinátor pro školství v příbramském Centru sociálních a zdravotních služeb je nápomocen při řešení problematických situací
mezi školou, rodiči a dětmi. „Na děti se přenáší rozhodování ve věcech, jejichž důsledky nejsou schopny dohlédnout,“ říká
koordinátor Jaroslav Patera.

Jaroslav Patera
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ROZHOVOR

šení školských zařízení a následném rozvoji pěs-
tounské péče, dodala komisi počty, zahrnující iděti
v ústavech sociální péče s mentálním a tělesným
postiženým. Zlikvidovali jsme si systém, který
obdivovali i v zahraničí. Jakmile opouštíme styly
fungující a prověřené jen proto, že ideologický
směr velí jinak a začneme se rozhodovat podle
toho, jaká je „politická vůle“, je třeba zbystřit.
Jakmile ideologie začne popírat biologii, jsme
u sociálního inženýrství. Jsou oblasti – zdravot-
nictví, školství, sociální systémy – kde styl pokus –
omyl je cestou do pekel.

MÁTE TEDY NÁVRH, CO LZE DĚLAT?
Pokud bych měl recept, nenechal bych si ho pro

sebe. Obecně je asi za tím mnoho vnitřních zranění,
mindráků, anedostatek lásky – bezpodmínečného
přijetí. Většinou to máme aje třeba najít rozumný
kompromis mezi tím, co necháme na bázi dobro-
volnosti, a tím, kdy je dítě už ohroženo a rodič
nekoná, kam by měl vstoupit stát. Pokud formou
pěstounské péče, pak profesionální s lidmi, kteří
jsou emociálně, osobnostně zralí a pedagogikou
dotknutí. Člověk musí být altruista nebo jej pro-
fesionální pěstounství baví. Mnohdy jde oekono-
mický profit, obzvláště u příbuzenské péče, kde
neprobíhají psychologické testy. Tady zmíním
otázku transgeneračního přenosu. Na Příbramsku,
kde rodiny byly narušeny rozvojem uranové těžby,
armádou, přílivem mužů za výdělkem aprobíhala
tu výrazná fluktuace obyvatelstva, jsou patrné
opakovaně selhávající rodičovské vzory, více
neúplných rodin. Týkají se způsobů výchovy,
osobnostního nastavení, komunikace s dětmi.
Oproti jiným regionům v Čechách zde byl, díky
příjmu rodin havířů na uranu, také důraz na mate-
riální status. Což možná působí dodnes jisté sociál-
ní obtíže.

POKUD SE U DÍTĚTE OBJEVÍ NĚKTERÉ
Z POPISOVANÝCH PROBLÉMŮ, CO MAJÍ RODIČ,
PŘÍBUZNÍ NEBO UČITELÉ DĚLAT PŘÍMO
V NAŠEM MĚSTĚ?

Ve školách jsou velmi schopní preventisté. Je
otázkou, jakým způsobem se to pak přenáší kjed-
notlivým třídním učitelům. Mou radou je, aby
na druhých stupních základních škol byli co nej-
kvalitnější třídní učitelé. Kantor je s třídou vzhle-
dem k rozvrhu většinou minimálně, i když by to
tak být nemělo, protože má mít příležitost „číst
třídu“. Pro prevenci šikany je nejzásadnější znát
vztahy a vnímat změny v chování u jednotlivců.
Prvním krokem je práce a záchyt třídního učitele
a jeho podpora ze strany školních preventistů.
Pokud rodič zjistí, že je jeho dítě v nepohodě, ale

odmítá o tom komunikovat, vede první cesta do
školy a nejlépe bez „horké hlavy“. Aby si rodič
vyslechl názor učitele, zda má správnou domněn-
ku, že se něco děje. Pokud to učitel takto nevnímá
nebo nechce vidět, mohou se rodiče objednat
do střediska výchovné péče a sjednat si vstupní
rozhovor. Významnou roli mohou sehrát praro-
diče, kdy hovory dětí „ob generaci“ rodičů jsou
uvolněnější a mohou leccos otevřít. Nesmírně
důležité je sledovat mobil dítěte, vhodné je použí-
vat rodičovský zámek. Oblast šikany se přenáší
zfyzické do kyberšikany. Od deseti let věku stoupá
potřeba srovnávání se, ato ise sociální komunitou
na sítích. Během covidu se rozpadla schopnost
odečítat v živé komunikaci mimiku, gesta, into-
naci. Děti si dnes píší, někdo to špatně pochopí,
pak se potkají na ulici aje ztoho fyzické násilí. Nej-
více na to doplácejí děti s poruchou autistického
spektra, které mají větší problém rozpoznat emo-
ce, aroste unich nechuť chodit do školy na základě
chybného dekódování komunikace vrstevníků.
V Příbrami jsou poradenské služby, od neziskovek
po psychologická centra. Výtečně spolupracuje se
školami manažerka prevence kriminality uměst-
ské policie, velmi dobrá aktivita v této oblasti jde
od městské policie. Na mnohých školách mají kon-
takty na terénní služby v Centru sociálních azdra-
votních služeb a Charitě, kam učitelé mohou
rodiče přímo odkázat.

MAJÍ DĚTI DOSTATEČNÉ INFORMACE
O PROBLEMATICE ŠIKANY?

Ano, tady se informovanost ve školách výrazně
zvýšila. Problémem je, že děti mají moc informací
všeobecně. Na jednom semináři uvedl dětský neu-
rolog fakt, že do lidského mozku proudí každý den
26 tisíc informací. Před třiceti lety to byla polovina.
Mozek, aby se nezhroutil, se buď zablokuje nebo
najde filtr. Děti, které jsou ve fázi vývoje, nezralé,
to nedokážou. Poučky, jak se chovat na sociální
síti, by měly být jednoduché, opakované aneměly
by zaznít během nějakého „šumu“ vrámci výuky
a podobně. Příbramské školy dobře spolupracují
s agenturami, které mají zpracované vzdělávací
bloky na téma kyberšikany. Město tyto programy
finančně podporuje. Záleží samozřejmě na tom,
jak se k tomu která škola postaví a jak přenese
poznatky až k dítěti. Snad odeznívá doba zakrývání
pod koberec všech forem šikany, ato ik učitelům,
sohledem na prestiž školy. Mimochodem, nedáv-
ný školní plošný zákaz mobilů ve Francii nese
první ovoce. A norský průzkum u 13letých dívek
ve školách, které dobrovolně zakázaly telefony,
přinesl velmi pozitivní výsledky ohledně duševní
regenerace. Nedávno jsme vrámci projektu Pavu-
čina s dětmi mluvili o tom, jak je pro ně důležité

být na sociální síti. Zaznělo, že motivem není se
srovnávat, ale potřeba vyjádřit svůj názor mezi
vrstevníky. Protože mají pocit, že svět dospělých
je nedostatečně vnímá.

PŘED ČASEM SE PRO ČÁST POPULACE STALA
SKORO SPROSTÝM SLOVEM INKLUZE
VE ŠKOLSTVÍ. NAKOLIK MÁ PŘÍNOSY
A DO JAKÉ MÍRY JE PROBLEMATICKÁ?

Pokud byste neformálně hovořil sučiteli iněkte-
rými psychology, tak metoda, kterou byla nasta-
vena inkluze vČechách,„zmasakrovala“ školství
těžko uvěřitelným způsobem. Nejsou adekvátně
rozlišeny stupně inkluze, formy podpůrných opa-
tření, limity.

Rozumím tomu, že se inkluze bude týkat dětí
stělesným postižením. Když má ale kantor ve třídě
27 dětí a z toho tři s poruchou pozornosti s hype-
raktivitou nebo s poruchou chování, tak je to
i s pomocí asistenta těžko zvladatelné. Navíc, je-
li asistent sdílený. Před dvěma lety se mluvilo
o novém nastavení inkluze, ale nikdo k tomu
dosud nenašel politickou odvahu. Pokud se
nezmění systém – smenším počtem dětí ve třídách
nebo vytvořením speciálních tříd vZŠ, pak se stá-
vající zahltí nebo bude finančně neúnosný. Vpolo-
vině devadesátých let se zrušil model malých škol
pro děti, které neměly vhodné domácí prostředí.
Znovu zavést jednu takovou instituci internátního
typu vkaždém okrese by možná bylo dobrým řeše-
ním. Inkluzi míváme spojenou pouze s podporou
nedostatečnosti, ale je třeba řešit ižáky mimořádně
nadané s handicapem, které zatím naše školství
neumí podchytit.

VLONI VZNIKL PROJEKT PAVUČINA, KTERÝ JE
URČEN PRO NÁCTILETÉ. ČEHO SE TÝKÁ?

Jde oprojekt, určený pro děti pocházející zpro-
středí, které jim neumožňuje rozvoj jejich pozi-
tivních stránek. Aje jedno, zjakých důvodů. Jsou
dovednosti či vlohy u dítěte, které není rodina
schopna vnímat, pracovat s nimi nebo na jejich
rozvíjení nemá prostředky. Obsahem Pavučiny je
přes různé zájmové asociálně terapeutické aktivity
formou zážitkové terapie v nich objevit „spící“
dovednosti, vlohy atrochu se vsobě vyznat. Prostě
najít v sobě zdravý základ, ze kterého mohou dál
jít samy. Nabízíme ochutnávku např. outdooru,
muziko a arteterapie, tanec nebo únikové hry
v terénu. Hledáme vhodné pracovníky, kteří by
se svým koníčkem chtěli seznámit naše náctileté.
Pavučina je zaměřena ina děti, které se nám během
covidu „ztratily“. Kvůli introvertnímu nastavení
je covid úplně rozložil, mají problémy s navazo-
váním kontaktů a se vztahy. Poskytujeme i tera-
peutickou či poradenskou pomoc pro rodiče.
Největší objednávka by měla přicházet od škol,
což se zatím příliš neděje, snad to bude časem
lepší. Učitelé nejlépe mohou posoudit, který žák
se mění, má nějakou dovednost, je na něco šikov-
ný, ale nemá možnost se rozvíjet. Máme kontakt
s Lomikamenem, Adrou, Bednou. Projekt je cílen
na děti obecně ohrožené ve svém zdravém vývoji,
zaměřuje se i na „ztracené“ děti, které třeba tři
měsíce nechodí do školy. Nejvíce klientů nám
zatím posílá Středisko výchovné péče.

S Stanislav D. Břeň

Děti by měly trávit
na telefonu maximálně dvě
hodiny denně a používat jej
nejdříve v devíti letech.

Jaroslav Patera

Od roku 2023 působí jako koordinátor pro
školství v rámci Sociálně aktivizační služby
pro rodiny sdětmi vpříspěvkové organizaci
Centrum sociálních a zdravotních služeb
města Příbram. Jeho poradenská působnost
je pro celé ORP Příbram. Vminulosti působil
jako pedagog na SOU nebo na pozici kurá-
tora pro děti a mládež na oddělení sociální
prevence a kurately MěÚ Příbram. V sociál-
ně-školské oblasti působí převážnou část
své pracovní kariéry.
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ŽIVOT V PŘÍBRAMI

Mezi trhy pořádané městem od loňského roku
patří také bleší trhy, které získávají na oblibě jak
u prodejců, tak i kupujících. Na trzích je možné
za pár korun získat skutečné „poklady“ nebo se
naopak zbavit předmětů, které doma již nepotře-
bujeme. Další bleší trhy se konají vsobotu 1. červ-
na od 9.00 do 13.00 na náměstí T. G. Masaryka.

Systém prodeje zůstává nezměněn. Prodejci si
zajistí své prodejní místo, ze kterého uhradí popla-
tek ve výši 20 Kč/m2 prodejní plochy. Prodávat

mohou soukromé osoby bez nutnosti se předem
hlásit a zboží k prodeji si mohou připravovat již
hodinu před začátkem samotných trhů. Mezi před-
měty, které se na těchto trzích prodávat nesmějí,
patří zbraně, potraviny, alkohol, léky či tabák.

V sobotu 1. června je možné na Dvořákově
nábřeží navštívit také farmářské trhy, které se
konají pravidelně první a třetí sobotu v měsíci.
Farmářské trhy se konají včase od 8.00 do 12.00
a s ohledem na docházkovou vzdálenost není

problém navštívit souběžně jak farmářské, tak
i bleší trhy.

Třetí bleší trhy jsou naplánovány na sobotu
7. září.

S Eva Švehlová
Městský úřad Příbram

Druhé bleší trhy 
se uskuteční v sobotu 1. června
Bleší trhy pořádané městem Příbram si našly své příznivce, další se budou konat v sobotu 1. června na náměstí T. G. Masaryka.
Souběžně se budou konat i farmářské trhy na Dvořákově nábřeží.

Pro běhání můžeme mít nejrůznější důvody.
Většina lidí běhá pro zdraví, dobrý pocit nebo
aby se odreagovali. Někteří se chopí příležitosti
a rozhodnou se dodat svému běhu jakýsi přesah
– aby už nesportovali jen pro sebe, ale svým
způsobem i pro druhé. Je z čeho vybírat: máme
tu nespočet „běhů za“ i „běhů proti“. Jednou
z takových příležitostí je charitativní Běh proti
demenci. Svou účastí můžete pomoci v úsilí
o nové vnímání demence i o dosažení změn
v přístupu k lidem, které nemoc postihla. Výtě-
žek závodu bude použit na podporu služeb pro
lidi s Alzheimerovou nemocí či demencí. Dvou-
kilometrový Běh proti demenci odstartuje

19. června v 17.00 na Dvořákově nábřeží uHořejší
Obory, v 16.45 bude běhu předcházet oblíbená
zábavná rozcvička. Délka iprofil trati jsou zvoleny
tak, aby se mohl zúčastnit skutečně každý – nejen
sportovci, ale všichni, kdo mají zájem ototo téma,
bez ohledu na věk. Trasu je možné zdolat i chůzí.
Důležité jsou příjemná atmosféra apřátelsky sou-
těživý duch. Vítězové každé kategorie (muži,
ženy, děti) získají odměnu.

Charitativní účel není jediným záměrem
akce, důležitou roli hraje zejména osvěta a pre-
vence. Běhu bude předcházet odpolední osvě-
tový program – od 13.00 do 16.30 nabídnou
na Dvořákově nábřeží pracovníci organizace

Dementia bezplatné testování paměti. Své služ-
by představí i mnohé místní organizace.

Jednou z hlavních možností prevence Alz-
heimerovy nemoci je správná životospráva
v kombinaci s dostatkem pohybu a fyzických
aktivit. Proto nabízíme možnost získat potřebné
informace, nechat si otestovat paměť, cukr či
tlak a nakonec se společně proběhnout.

S Ludmila Šamšulová
Dementia

I v Příbrami můžete běžet proti demenci
Spojit příjemné s užitečným mohou obyvatelé Příbrami 19. června, kdy se zde uskuteční tradiční Den bez paměti a charitativní
Běh proti demenci, pořádaný neziskovou organizací Dementia.

Z loňského Běhu proti demenci v areálu Nový rybník. Foto: Dementia



V klidové zóně Hořejší Obora budou vybudová-
ny nové toalety. Zakázku na výstavbu modulárních

toalet vysoutěžila příbramská firma ZRUP za nabíd-
kovou cenu 1 284 500 korun bez DPH.

Veřejné toalety v klidové zóně Hořejší Obora,
které byly doposud v hrázi rybníka, byly v minu-
losti opakovaně poničeny. „Při posledním inci-
dentu, kdy bylo celé zařízení zdemolováno, jsme
uvažovali o opravě v podobě antivandal. Nakonec
jsme s ohledem na bariérový přístup k toaletám
našli zcela nové řešení, kdy nad místem stávají-
cích toalet budou postaveny nové toalety modu-
lární,“ informoval starosta Jan Konvalinka.

Město Příbram souběžně jedná s provozova-
telem veřejných toalet v prostoru Jiráskových
sadů. „Chceme docílit dohody, že majitel toalety
bude provozovat i v dalším období,“ doplnil sta-
rosta. 

S Eva Švehlová
tisková mluvčí

ŽIVOT V PŘÍBRAMI
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Jedná se o podpůrné finanční programy, které
řeší okamžitou nepříznivou situaci. Tyto peníze
vyplácí úřad práce, a to konkrétně jeho sociální
sekce, podle místa trvalého bydliště. Jde přede-
vším o příspěvek na bydlení, příspěvek na živo-
bytí a mimořádnou okamžitou pomoc.

Mimořádnou okamžitou pomoc lze získat
v životních situacích, kdy hrozí kvůli nedo -
statku finančních prostředků újma na zdraví,
při živelných pohromách, požárech, ekologic-
kých nebo průmyslových haváriích. Vyplácí
se přímo na pokladně úřadu práce. V mimo-
řádných situacích můžete získat i jednorázo-

vou finanční pomoc, např. pro znovuzískání
ztracených osobních dokladů nebo na pořízení
nebo opravu nezbytných základních předmětů
dlouhodobé potřeby (pračka, lednička, myčka
apod.).

Občané, kteří ze zdravotních důvodů potře-
bují pomoc při základních životních úkonech
(pomoc s domácností, hygienou, stravou atd.),
mají po zhodnocení lékařem nárok na příspěvek
na péči. Podle míry znevýhodnění je tento pří-
spěvek odstupňován ve čtyřech úrovních.

Pokud se ocitnete v některé z výše uvedených
situací, sdávkami vám pomohou aporadí na úřa-

du práce. Pomůžeme vám i s vyplněním patřič-
ných formulářů anasměrujeme vás na konkrétní
pracoviště státní správy. Podrobnější informace
o všech těchto tématech vám podáme v Senior
Pointu. Kontakty: Příbram, Žežická 193, telefon:
778 779 898, e-mail: pribram@seniorpointy.cz,
www.seniorpointy.cz, otevřeno po 12.00–15.00,
st 10.00–13.00, čt 11.00–14.00.

S Senior Point Příbram

Sociální dávky: na co můžete mít nárok
Dostali jste se do složité životní situace a potřebujete dočasnou finanční výpomoc? Od toho jsou tady dávky státní sociální
podpory.

Město Příbram letos získalo od Středočeského
kraje dotaci ve výši 3,5 milionů korun na provoz
protialkoholní a protitoxikomanické záchytné
stanice. Oproti loňskému roku byla navýšena
o300 000 korun, díky čemuž bylo možné rozšířit
provoz na tři dny v týdnu. Konkrétně je otevřeno
ve čtvrtek, pátek a v sobotu od 20.00 do 8.00. 

V loňském roce službu v  Příbrami využilo
181 klientů – 162 mužů a19 žen, orok dříve 146

osob, v roce 2021 156 lidí a v roce 2020 to bylo
170 pacientů. Nocleh v zařízení vyjde na 3000
korun v případě, že je platba uhrazena do sedmi
dnů, pokud je tato lhůta překročena, zaplatí klient
3500 korun. Kontaktní telefon pro příjem klientů
vprovozní dobu záchytné stanice je 773 775 889.

Záchytná stanice je od roku 2016 provozována
Centrem sociálních azdravotních služeb Příbram
vprostorách areálu II Oblastní nemocnice Příbram.

Je zde pět lůžek pro muže a tři pro ženy. Příbram
je vedle Mladé Boleslavi jedním ze dvou měst v kra-
ji, která provozují záchytnou stanici. Na její provoz
pravidelně čerpá dotaci od Středočeského kraje. 

S sdb

Záchytka přijímá tři dny v týdnu
Příbram získala krajskou dotaci na provozování protialkoholní a protitoxikomanické záchytné stanice. Provozní doba zařízení byla
rozšířena na tři dny v týdnu.

Na Hořejší Oboře budou nové toalety
V klidové zóně Hořejší Obora budou v průběhu léta vybudovány nové veřejné toalety. Nahrazeny tak budou nefunkční toalety
v hrázi rybníka.

Takto by měly vypadat nové veřejné toalety na Dvořákově nábřeží. Vizualizace: město Příbram



ROZVOJ MĚSTA
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Město Příbram v současné době řeší potřebu
nových prostor pro své zaměstnance. Tato
potřeba souvisí snovou legislativou, kdy se hned
několika odborů města týká potřeba navýšení
počtu zaměstnanců. Po vyhodnocení všech
možností jde město cestou dočasného pronájmu
v soukromém objektu, kam je přestěhován
Odbor životního prostředí. Souběžně se připra-
vuje rekonstrukce vlastního objektu na náměs-
tí T. G. Masaryka. Pronajaté prostory byly
vybírány tak, aby byla zachována dostupnost
dalších budov městského úřadu a zároveň, aby
se nemusel zmíněný odbor rozdělovat, což by
bylo jak pro chod odboru, tak i pro klienty
nevhodné.

DO NÁJMU, NEBO DO VLASTNÍHO?
Při hledání řešení, kam umístit nové úředníky,

se primárně zvažovalo využití vlastních prostor,
a to jak aktuálně volných, tak těch, které by si
vyžádaly stavební úpravy. Sohledem na potřebu
zachování celého odboru v jednom místě nejsou
aktuálně volné prostory vhodným řešením. 

Dále se zvažovaly stavební úpravy městských
budov, např.: budova restaurace Švejk, nástavba
na č. p. 19b (kde donedávna sídlil Odbor život-
ního prostředí), objekty bývalých Rudných dolů
či bývalého soudu na nám. T. G. Masaryka.
Všechny tyto varianty jsou časově a finančně
náročné a neřeší současnou potřebu. 

Potřeba dalších prostor se netýká pouze
Odboru životního prostředí, kde do začátku
roku 2025 bude s ohledem na legislativní změ-
ny nárůst ze stávajících 12 na 16 zaměstnanců,
ale také dalších. Odbor stavební úřad a územní
plánování počítá s navýšením o šest zaměst -
nanců z důvodu nového stavebního zákona,
přesunu části agendy ze stavebních úřadů obcí
I. a II. typu a zrušením jednoho stavebního úřa-
du v sousední obci. Dopravní úřad se bude
od ledna 2025 rozšiřovat o dva zaměstnance

z důvodu řešení přestupků po zahájení úseko-
vého měření rychlosti po zprovoznění nového
úseku dálnice D4. Od ledna 2025 bude o jedno
zaměstnance navýšen také Odbor silničního
hospodářství, a to z důvodu řešení přestupků
po zahájení vysokorychlostního vážení kamio-
nů po zprovoznění nového úseku dálnice D4.
S nevyhovujícími prostory se mj. potýká také
Odbor sociálních věcí a zdravotnictví, který
má téměř 30 zaměstnanců.

Třetí možností je tedy řešení situace formou
využití nabídky dočasného pronájmu. Prostory
k pronájmu musí splňovat několik potřeb – pro-
story min. pro 16 úředníků, prostory pro jed-
nání, docházkové vzdálenost k ostatním
budovám městského úřadu, výhodou je bezba-
riérovost. Všechny tyto podmínky splňuje pro-
nájem v Domu Natura.

PROČ DO DOMU NATURA
Do pronajatých prostor v Domu Natura byl

přestěhován celý Odbor životního prostředí,
který sídlil v budově úřadu č. p. 19b. Bývalé pro-
story byly pro odbor kapacitně již nedostatečné
a odbor navíc čeká zmiňovaný personální
nárůst. Minulé prostory navíc nebyly přívětivé
pro veřejnost, protože neměly žádné místo pro
klienty, dokumenty museli vyřizovat na chod-
bách. Navíc neexistovala ani zasedací místnost
pro jednání odboru nebo jednání s externími
dodavateli.

Na Odboru životního prostředí je v současné
době 12 zaměstnanců s tím, že do konce letoš-
ního roku bude tento počet navýšen o tři úřed-
níky a na začátku roku 2025 přibyde další
pracovník. Prostory pronajímané v Domu Natu-
ra jsou tedy určeny pro 16 zaměstnanců aposky-
tují vyhovující zázemí.

Smlouva o pronájmu je uzavřena na dobu tří
let za celkové nájemné 2 311 000 korun s mož-
ností prodloužení o další tři roky za zvýhodně-

ných podmínek. Cena obvyklá v Domě Natura
je podle znaleckého posudku 223 Kč/m2, uza-
vřená smlouva počítá s nájemným 166 Kč/m2.

Město zároveň připravuje projekt na rekon-
strukci objektu č.p.1 na náměstíT. G. Masaryka,
kam by se následně měl Odbor životního pro-
středí přestěhovat. 

BUDOVA Č. P. 1 VYŽADUJE NEJDŘÍVE
REKONSTRUKCI

Dům bývalého soudu na náměstí T. G. Masa-
ryka (č. p.1) je bez potřebné rekonstrukce nevy-
hovující k přestěhování zmíněného Odboru
životního prostředí. Z tohoto důvodu se připra-
vuje rekonstrukce celého objektu tak, aby vněm
v budoucnu mohl být nejen zmiňovaný odbor,
ale idalší prostory kmožnému využití městským
úřadem. V první fázi se počítá s opravou čelní
části budovy – fasády apředního traktu – anásle-
dovat bude také rekonstrukce zadního traktu.
Jednou z možností využití těchto prostor je pře-
stěhování již zmíněného Odboru sociálních věcí
a zdravotnictví, již nyní v tomto objektu funguje
Sociální poradna města. Zároveň se do budoucna
počítá súplným odstěhováním úředníků zbudo-
vy Zámečku-Ernestina, který by měl sloužit
výhradně pro potřeby kultury, galerie a umě-
leckých škol.

ŠVEJK JE ZATÍM VÝHODNĚ PRONAJAT
Mezi zvažovanými objekty byla také budova

restaurace Švejk, kterou město pronajímá. Pře-
stavba na kancelářské prostory by vyšla zhruba
na 10 milionů korun. Tímto krokem by byly zne-
hodnoceny prostory, ve kterých by měla fun-
govat restaurace, a sál by mohl sloužit
ke  kulturním účelům. Aktuálně o možnost
občasného využívání sálu projevila zájem
Základní umělecká škola. 

Roční příjem z nájemného činí zhruba
445 000 korun vč. DPH za pronájem hlavních
prostor a v dalších částech budovy město inka-
suje 278 000 korun. Případná ztráta těchto pro-
nájmů by spolu s nákladem na přestavbu
znamenala zásah do rozpočtu města.

RUDNÉ DOLY POTŘEBUJÍ MASIVNÍ INVESTICI
Při hledání řešení, kam přestěhovat Odbor

životního prostředí, se zvažovaly také prostory

Město opraví „Jedničku“ na náměstí. Úředníci
budou zatím v pronajatých prostorách
V souvislosti s novou legislativou, a s tím souvisejícím nárůstem zaměstnanců městského úřadu, je třeba zajistit další kancelářské
prostory. Město jde cestou dočasného pronájmu a přípravou kanceláří ve vlastním objektu. 

Zadávací řízení

Podle § 29 odst. 1 písm. h) zákona o zadá-
vání veřejných zakázek, v platném znění,
nemusí zadavatel zadávat veřejnou zakáz-
ku v zadávacím řízení, je-li předmětem
takové zakázky nabytí, nájem nebo pacht
existující věci nemovité nebo s ní souvise-
jících věcných práv. Rada města je opráv-
něna aplikovat tuto výjimku.

Odbor životního prostředí se přestěhoval do Domu Natura. Telefonní čísla, e-mailové adresy a úřední hodiny se
nemění. Foto: archiv



Cenu města Příbrami letos získává lékař Michal
Bodnár, emeritní primář očního oddělení Oblastní
nemocnice Příbram. Cena bude předána během
závěrečného koncertu Hudebního festivalu Anto-
nína Dvořáka, který se uskuteční 4. června 2024
v Divadle Antonína Dvořáka Příbram. Vyzname-
naný přebírá broušenou trofej ze skla vyrobenou
firmou Preciosa a pamětní list. 

V minulých letech trofej převzali Hana Ročňá-
ková, Josef Velfl, Antonín Dvořák III. – in memo-
riam (2021), Jiří Dohnal (2022) a Ján Chvalník
st. (2023). 

Do čtvrtého ročníku Ceny města Příbrami veřej-
nost nominovala dvacet osobností spjatých směs-
tem napříč všemi sférami. Doporučené návrhy
byly posouzeny pracovní skupinou, jejíž členy
jmenoval starosta města. Pracovní skupina se
na svém jednání 7. února seznámila s návrhy
občanů a vybrala kandidáta na ocenění. Návrh
pracovní skupiny byl předložen na jednání rady
4. března, zastupitelstvo města projednalo dopo-
ručení radních a rozhodlo o výběru osobnosti na
svém zasedání 22. dubna. 

Statut Ceny města Příbrami byl schválen zastu-
pitelstvem města v září roku 2020, a to v souladu
sustanovením § 36 odst. 2 a§ 84 odst. 2, písmena
t) zákona č.128/2000 Sb., oobcích (obecní zřízení),
v platném znění. Podle statutu se cena uděluje
za významný přínos krozvoji města Příbrami aregio-
nu a je předávána zpravidla jednou ročně. Mohou
ji získat jednotlivci, právnické osoby či kolektivy.
Cena může být udělena také „in memoriam“.

S Stanislav D. Břeň
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budovy bývalých Rudných dolů. Zde se počítalo
prozatím s nejnutnější opravou po provedení
kompletní opravy střechy, která proběhne
vletošním roce. Náklady na opravu budovy Rud-
ných dolů jsou několikanásobně vyšší investicí
než u restaurace Švejk. Do budoucna se navíc
počítá s úpravou objektu. Možností je využití
pro knihovnu a další volnočasové aktivity.

Budova č. p. 19b, tedy někdejší sídlo Odboru
životního prostředí, bude dále využívána pro
potřeby úřadu. Předběžně se počítá s přestěho-
váním Odboru silničního hospodářství, který je
personálně menší, a budova bude prostorově
dostačující. 

HOME OFFICE: ANO, ČI NE?
V rámci hledání řešení byl zmíněn také

home office. Zaměstnancům je umožněn
home office v odůvodněných případech
a pokud to charakter jejich práce umožňuje.
Nicméně jako prvoinstanční orgán MěÚ Pří-
bram vyřizuje agendy v přímém kontaktu
s klien ty – veřejností, tudíž v úředních hodi-
nách je nutné, aby byli zaměstnanci přítomni
na pracovišti a byli k dispozici pro vyřizování
záležitostí klientů. Toto se týká převážně
agend v přenesené působnosti. Zaměstnanci,
kteří vykonávají agendy v samostatné působ-
nosti, spolupracují velmi často na společných
řešeních a rovněž s vedením města, kdy nepří-
tomnost na pracovišti ztěžuje vzájemnou
komunikaci, interakci a operativní spolupráci.

Rovněž je třeba vzít v úvahu, že někteří
zaměst nanci nemají pro výkon práce z domo-
va vhodné podmínky, případně jim takový
způsob práce nevyhovuje a mohou se cítit izo-
lováni. Pro vedoucí odborů to přináší menší
možnost kontroly a poskytování zpětné vazby,
nižší operativnost a vyšší nároky na řízení
týmu. Samostatnou otázkou je pak technická
vybavenost, kdy by bylo nutné pro zaměst-
nance na home office pořídit notebooky, příp.
i tiskárny, mobilní telefony s dostatečně vyso-
kým tarifem, rovněž by bylo nutné hradit pau-
šální náhrady. Na toto téma poměrně často
probíhá diskuse mezi tajemníky úřadů a panu-
je v podstatě shoda na názoru, že home office
je poskytován pouze ve výjimečných přípa-
dech a spíše krátkodobě. 

O tématu se obsáhle
diskutovalo na jednání
zastupitelstva 22. dub-
na 2024. Zápis včetně
obsahu debaty je
k dispozici na webu pri-
bram.eu či pod zkrat-
kou 1url.cz/juG21.

S Eva Švehlová
Městský úřad Příbram

Cenu města Příbrami 
letos přebírá Michal Bodnár
Počtvrté se letos v Příbrami předává Cena města Příbrami. Porota vybírala z dvacítky
nominovaných, zastupitelé schválili výběr lékaře Michala Bodnára. 

Michal Bodnár. Foto: ONP

V úterý 16. dubna za podpory města Příbram
podepsaly společnost Doosan Bobcat, spolek
Svatohorské sady Příbram a Římskokatolická
farnost u kostela Nanebevzetí Panny Marie spo-
lečné memorandum. Firma se zavázala, že bude
až do roku 2030 poskytovat finanční a materiál -
ní pomoc s cílem zlepšit stav svatohorských
sadů a zajistit odpovídající péči o ně. Spolupráce
zahrnuje konkrétní finanční prostředky i aktivní
zapojení zaměstnanců a techniky Doosan Bob-
cat. Memorandum o spolupráci bylo podepsáno
v rámci Dne biodiverzity.

Svatohorské sady v Příbrami jsou jedním
z největších původně ovocných sadů v Evropě.
Byly založeny před více než 100 lety a význam-
ným způsobem se podílejí na obrazu Svaté
Hory. Představují klidný protipól rušnému živo-
tu ve městě a jsou veřejností vyhledávanou
lokalitou. Hrají také klíčovou roli při podpoře
biologické rozmanitosti a slouží jako důležité
stanoviště pro různé druhy živočichů a rostlin. 

O zlepšení lokality dlouhodobě usilují dobro -
volníci, revitalizace sadů začala před třemi lety.
Společnost Doosan Bobcat se do projektu zapo-
jila v listopadu 2023, kdy se zaměstnanci
z výroby, inovačního centra i členové manage-
mentu aktivně účastnili renovace sadů a za po -
moci nakladačů vysadili 140 nových stromů. 

„Během letošního ročníku Dne biodiverzity
se nám podařilo získat podporu od místních
škol. Zapojilo se přes 250 studentů, učitelů,
představitelů spolků a města a našich zaměst -
nanců. Během jediného dne jsme obhospodařili
přibližně šest hektarů plochy, ošetřili 300 stro-
mů a vysadili 25 nových, zejména původních
ovocných druhů. Vedle toho jsme v lokalitě roz-
místili desítky ptačích budek a hmyzích hotelů,
které pomohou rozvoji biodiverzity,“ říká Vero-
nika Marčeková, koordinátorka ESG projektů
Doosan Bobcat. V průběhu Dne biodiverzity
společnost Doosan Bobcat předala šek ve výši
50  000 korun spolku Svatohorské sady
na výsadbu stromů a další rozvoj biologické 
rozmanitosti v této lokalitě. 

S red

Memorandum
pro svatohorské sady

Po podepsání memoranda. Foto: Doosan Bobcat



V České republice třídí odpad průměrně 70 %
obyvatel. V rámci pilotního projektu sběru vybra-
ných komodit (plast, papír, bioodpad) se podařilo
umístit nádoby na separovaný odpad do více než
80 % domácností ve Zdaboři. Díky tomu se tato
lokalita dostala ve třídění nad celorepublikový
průměr. 

Velký dík patří nejen pracovníkům Technických
služeb města Příbrami (TS), kteří se na realizaci
projektu podíleli, ale především občanům Zdabo-
ře. Rozvoz nádob do domácností probíhal hladce
zejména vlivem spolupráce zdejších obyvatel.
Občané, kterým není lhostejný přístup k odpo-
vědnému nakládání s  odpady, se registrovali
a v předem domluveném čase rozvozu čekali
na své barevné popelnice. Tato spolupráce výrazně
přispěla k bezproblémovému průběhu projektu.

A jaké jsou první výsledky? Od 1. dubna 2024
se komunální odpad sváží jednou za dva týdny.

Díky usnadnění třídění odpadu do barevných
nádob byl tento přechod na nižší frekvenci zvlád-
nut bez větších problémů. Výsledkem je snížení
množství komunálního odpadu o 35 % oproti
stejnému období v minulém roce.

Výborné výsledky ukazuje i svoz bioodpadu.
Ve sledovaném období vzrostl objem bioodpadu
ze 7 t na 16,2 t za měsíc. Bioodpad z domácností
zároveň vykazuje vysokou kvalitu a čistotu a je
velmi dobře zpracovatelný. Množství vytříděné-
ho papíru a plastu vzrostlo v dané lokalitě čtyř-
násobně. Výsledky ukazují, že se jedná osprávně
zvolenou cestu, kterou se TS chtějí ubírat inadále. 

Jedním z cílů projektu je také získání zpětné
vazby od občanů. Přes vysoké procento zapojení
existuje pár desítek domácností, které dosud
váhají. Důvody mohou být různé. TS vyzývají
dosud nezačleněné domácnosti, aby sdělily svůj
názor, proč se nestaly součástí projektu (tel.

777 705 633, petra.stichova@ts-pb.cz). Pomůže
to lépe připravit podobné projekty pro další vyti-
pované lokality v Příbrami. Nádoby mohou obča-
né Zdaboře zdarma získat ještě do 30. června
2024. Vyzvednout si je však musí po předchozí
telefonické domluvě již sami na TS.

Na veřejných sběrných místech ve Zdaboři
budou od 1. července 2024 postupně nahrazovány
nádoby na papír, plast, nápojový karton abioodpad
(které jsou již v jednotlivých domácnostech) komo-
ditami, jež v nich chybí. Typicky se bude jednat
ooleje, kovy, popř. textil. V závěru roku pak dojde
k úpravě sběrných míst či k jejich přesunu.

S Irena Hofmanová 
Technické služby města Příbrami

Petr Prýmek: Jsem moc rád, že můžeme třídit
odpad také do vlastních barevných popelnic.
Před tím už jsme odpad třídili do dvou menších
a samozřejmě i do veřejných. Moje první zku-
šenosti jsou takové, že komunální popelnici
a žlutou na plasty s kartony stačí vyvážet jeden-
krát za 14 dnů, modrou na papír jedenkrát
za měsíc a hnědou na bioodpad jednou za tři
měsíce, protože máme kompostér a zahradní
kompost.

Tereza Křemenová: U nás spokojenost. Velká
popelnice na bio odpad je super, necháme ji
vyvézt tak jednou za 14 dní. Nádobu na papír
moc nevyužijeme, na plast tak jednou měsíčně.
Popelnice na papír a plasty by mohly být menší,
zbytečně překážejí na zahradě i na chodníku.
Celkově jsme ale spokojeni, protože už nemu-
síme několikrát týdně ke sběrným hnízdům. 

Jana Nekolová: Jsem s tím moc spokojená,
protože nemusím chodit nikam daleko, což je

skvělé s ohledem na můj zdravotní stav. Navíc
je to bezpečnější. Také mám jistotu, že se
odpad do popelnic vejde, předtím se několi-
krát stalo, že „hromadná“ popelnice byla pře-
plněná.

Tomáš Winter: Od počátku jsem rozporoval
jedinou možnost třídění odpadu, a to vyfasovat
od TS tři popelnice o obsahu 240 l. Důvodů je
několik: malá zahrada – kontejner nenaplním
trávou ani za rok, nevzhledné kontejnery
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Nový způsob svozu odpadu lidé spíše vítají
Od dubna letošního roku probíhá ve Zdaboři pilotní projekt sběru a svozu tříděného odpadu přímo z domácností. Ty dostaly
zdarma tři popelnice – na plast, papír a bioodpad – a přímo od domů je v předem určených termínech vyvážejí Technické služby
města Příbrami. Jak na tuto novinku reagují místní? 

První výsledky ukazují, že se podařilo sesbírat výrazně více plastu, papíru a bioodpadu. Na druhou stranu bylo předáno méně skla. Obyvatelé Zdaboře, kteří ještě nemají
své popelnice na plast, papír a bioodpad, se mohou obracet na Petru Štíchovou z TS. Grafika: Technické služby města Příbrami

Pilotní projekt svozu odpadu přímo
z domácností přináší první výsledky
V dubnu letošního roku spustily Technické služby města Příbrami v lokalitě Zdaboř svoz tříděného odpadu systémem „door to
door“, kdy je svážen tříděný odpad přímo z domácností.
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u řadových domů (mj. 120l nádoba se vejde
do garáže s autem), malý počet spolubydlících
(plast naplním za půlroku a papír jednou
za rok). Vzhledem k tomu, že byly zrušeny sběr-
né kontejnery na bioodpad, nevidím jiné řešení,
než tento odpad (hlavně trávu) vysypávat
do společných kontejnerů na smíšený odpad.
Nejsem v lokalitě jediný, kdo má stejné vnímání
situace. Je už patrné na popelnicích na smíšený
odpad, že spoluobčané jej tam vyhazují víc než
vloni, nemají totiž kam jinam. Na TS jsem
navrhoval, aby mi do vyřešení přidělili pouze
popelnici na bioodpad na 240 l nebo alespoň
kompostér, abych jej mohl třídit. Bohužel, jedi-
ná možnost jsou stále tři popelnice na 240 l.
To je pro mě nepřijatelné, a budu tedy muset
bioodpad přestat třídit jako někteří obyvatelé
Zdaboře (plasty a papír rozvezu do kontejnerů
na tento odpad po Příbrami – až hnízdo k tomu
určené v naší lokalitě zanikne). Je to proti
mému přesvědčení, jenže s tímto přístupem
TS jiné řešení nevidím. Optimální by bylo, aby
si každý mohl vybrat počet popelnic (třeba jen
na bioodpad) a velikost 120 l nebo 240 l. Pokud
tato volba nebude, jsem přesvědčen, že projekt
selže.

Oldřich Kozák: Nový systém sběru a svozu
odpadu ve Zdaboři velmi oceňuji. Už dříve
jsme poctivě třídili, ale bylo otravné pořád
odpad odvážet na některé ze sběrných míst,
která navíc bývají dost často přeplněná.

S vlastními nádobami na tříděný odpad se
nám výrazně zvýšil komfort třídění. Jako pří-
jemný bonus beru nádobu na bioodpad, díky
které už nemusíme řešit kam s posekanou
trávou či větvičkami z ořezu keřů. K úplné
spokojenosti bych ještě přidal nádobu
na sklo.

Patricie Kratochvilová: Se systémem odvozu
odpadu jsme velmi spokojeni, vyhovují nám
velké nádoby na papír a plasty, a zejména biood-
pad. Svoz bioodpadu značně ulehčil nám všem,
kdo mají zahradu.

Vladimíra Zajíčková: Zatím jsem zcela spo-
kojená. Velikost nádob je dostatečná a frekven-
ce svozu také. Vyhovovalo by mi, pokud by
tento systém zůstal zachován.

Jindřich Skrip: Chtěl bych velmi pochválit
TS Příbram za kvalitu svozu odpadu, a hlavně
za ochotu vyvážet bioodpad, a to již několik let
přímo ze zahrad v kontejnerech, které byly
vlastní. Lidé jej přestali vozit na okolní plochy
kolem bydliště. Nový systém funguje a je
v pořádku. Nejsem si pouze jist, zda na plasty
a papír potřebujeme vlastní popelnice. Míst
na tříděný odpad je v našem okolí poměrně dost
a nikdy jsem neměl problém tam odpad dovézt.
Také je trochu škoda, že jsme nemohli využít
vlastní popelnici na bioodpad. Myslím, že
bychom tím městu ušetřili část nákladů. Ale cel-
kově TS chválím za ochotu a práci, kterou pro
nás dělají. 

Radmila Šedivá: Osobně jsem nadšená. Tří-
díme zodpovědně, protože chceme aspoň tro-
chu odčinit naše hříchy, co se odpadů týče.
Projet kolem skládky u Chrástu je hlavně v zimě
dost deprimující. Stále roste a plastových sáčků,
pytlů a různých cárů igelitů, co visí na stromech
kolem, je strašně moc. Kontejnery na papír
a plast jsem uvítala více než vřele. Doma třídíme
ještě nápojový karton, kovy asklo. V domácnosti
jsme dva a frekvence vyvážení zcela dostačuje.
Hnědý kontejner nám vzhledem k rozloze zahra-
dy nedostačuje, ale i tak jsem za něj moc ráda.
Protože naplnit biokontejner posekanou avyple-
tou trávou a odpady z domácnosti trvá mžik,
začali jsme posekanou trávu před vložením
do kontejneru předsušovat, vejde se tam víc
a nádoba je lehčí. Co se nevměstná, ukládáme
za zahradou a při větším objemu zaplatíme
odvoz. Jinak děkujeme chlapům z TS, kteří se
s kontejnery na bioodpad tahají, fakt těžká práce. 

Petr Studený: Nám systém svozu vyhovuje,
a to jak sjednocení na jeden den v týdnu, tak
frekvence. S potěšením jsme přijali distribuci
popelnic na tříděný odpad, šetří nám to čas
a z naší strany máme dobrý pocit z ještě důsled-
nějšího třídění.

S Stanislav D. Břeň

inzerce



CO MÁ NA STAROSTI VÝBOR PRO ÚZEMNÍ
PLÁNOVÁNÍ?

Výbor se věnuje záležitostem, které se týkají
územního plánu města a jeho změn, a diskutuje
o urbanismu a využití rozvojových ploch. Pře-
bíráme podklady od odborných zpracovatelů,
což je především architekt Ivan Plicka jako zpra-
covatel územního plánu. V současnosti vedeme
debatu také s architektkou Veronikou Šindlero-
vou z Ústavu prostorového plánování Fakulty
architektury ČVUT. Se studenty si v rámci seme-
strální práce vybrali Příbram pro alternativní
posouzení územního plánu. Skrz město aktuál-
ně spolupracujeme také s firmou Frank Bold
Advokáti, která pro nás zpracovává vize a postu-
py, jak do města přilákat nové investory, s čímž
samozřejmě souvisí územní plán. Všechny pod-
klady získáváme od úředníků radnice a na výbo-
ru je probíráme. Výbor má široké zastoupení lidí
v rámci zastupitelstva města i mimo něj včetně
odborníků. Naše výstupy jsou doporučením pro
rozhodování rady a zastupitelstva města. 

K ČEMU SLOUŽÍ ÚZEMNÍ PLÁN? 
Územní plán je základním podkladem pro

občany, město, organizace a investory, kteří
chtějí v Příbrami něco budovat. Plán jim dopře-
du říká, zda a za jakých podmínek je možné rea-
lizovat jejich záměry. 

V SOUČASNOSTI SE PŘIPRAVUJE ZMĚNA
ÚZEMNÍHO PLÁNU ČÍSLO DVĚ. CO BUDE
ZAHRNOVAT? 

Máme rozpracované dvě změny, č. 2 a č. 3.
Dvojka se diskutuje odhadem tři roky, byla jed-
nou schválená, ale vlivem nesouhlasných při-
pomínek krajského úřadu ji bylo nutné
projednat znovu. Veřejné projednání proběhlo
6. května 2024. K obsahu změny přichází archi-
tekt Plicka se stanoviskem, že je vhodné zahuš-
ťovat zástavbu, využívat dlouhodobé proluky
po demolicích z padesátých a šedesátých let,
nebo doplnit „panelákovou“ zástavbu tak, aby
se umožnilo vybudování nových objektů pro
služby či pro bydlení. 

PROČ?
Když se chce dnes město rozvíjet, má k dispo-

zici hlavně plochy na okraji, kam se však musí
přivést inženýrské sítě, což vše velmi prodra-
žuje. Současně nechceme, aby se centrum stalo
místem duchů, ale přibyly v něm byty či služby.
Ve změně číslo dvě jsme se také bavili o rozšíření
lokalit pro bytovou zástavbu severozápadně
od nemocnice, dále se řešila expanze průmy-
slové zóny, a to konkrétně v blízkosti obchvatu
naproti Troxu, kde se navrhovalo zřídit novou
plochu podél silnice. Kolem toho probíhala vel-
ká diskuse, stanovisko architekta bylo proti,
protože zastává názor, že Evropská ulice by
měla tvořit nepřekročitelnou hranici města. Po
nesouhlasném stanovisku kraje jsme plochu
jako rozvojovou zónu vyřadili. 

JAK ZABRÁNIT VYLIDŇOVÁNÍ A MIZENÍ
SLUŽEB A OBCHODŮ Z CENTRA?

V této souvislosti jsme mluvili o tom, jak velké
plochy pro obchod a služby povolit. Nynější
limit byl 500 metrů, z diskuse vzešlo 1000
metrů čtverečních. To by mohlo být atraktiv-
nější pro investory a přinést zlepšení služeb pro
občany. 

MLUVILO SE TAKÉ O ORLOVĚ….
Tam je nástupní prostor do Brd. Chtěli jsme

podpořit turistickou aktivitu tím, že na zdejším
brownfieldu bývalého JZD by místo zchátralých
budov kravínu vybudoval investor nový pen-
zion. Územní plán v této lokalitě povoloval 50
lůžek. Život ukazuje, že takové penziony přežijí
v létě, v zimě nikoliv. Mimo hlavní sezonu je
může uživit třeba kongresová turistika, pro tu
je ale potřeba aspoň 100 lůžek. 

ORLOV JE ZAJÍMAVOU PŘÍPADOVOU STUDIÍ
PRO AKTIVITU OBČANŮ NEBO OBČANSKÝCH
INICIATIV. NĚKTEŘÍ S TAKOVOU ZMĚNOU
NEMUSÍ SOUHLASIT, MOHOU SE OBÁVAT
TŘEBA NÁRŮSTU AUTOMOBILOVÉ DOPRAVY.
JAK MOHOU OBČANÉ OVLIVNIT ÚZEMNÍ
PLÁN? 

V Orlově se komunikuje s osadním výborem,
uskutečnilo se několik sezení a původně
neutrální pozice vykrystalizovala do současné-
ho pozitivního stanoviska. Hlavní důvod spo-
čívá v tom, že Orlov je velmi frekventovaný,

na jeho konci se nachází malé parkoviště, které
slouží jako otočka městských autobusů, auta
mohou jezdit až nahoru v  úzkých uličkách
a mohou bránit ve vjezdech k domům. Zmiňo-
vaný projekt v místě chátrajícího JZD by měl
zahrnovat i parkoviště pro 100 automobilů, kte-
ré by bylo ve vlastnictví města. Sloužilo by jako
záchytné, kromě rezidentů by vozy už nevyjíž-
děly výše. Ptáte-li se na možnost ovlivnit plán,
občané nebo iniciativy mohou dávat podněty
na Odbor Stavební úřad a územní plánování.
Jejich námět se prodiskutuje, zda je realizova-
telný, a popřípadě dále rozpracuje. Konečné
slovo při změně územního plánu má pak zastu-
pitelstvo, respektive nadřízený orgán. 

CO JE SOUČÁSTÍ ZMĚNY ČÍSLO TŘI?
Běží paralelně, je takzvaně technická, mění

se především barvy nebo názvosloví, aby byly
územní plány standardizované napříč Evrop-
skou unií. 

ARCHITEKT PLICKA SESTAVUJE ÚZEMNÍ PLÁN
PŘÍBRAMI OD DEVADESÁTÝCH LET. PŘINÁŠÍ
POHLED ARCHITEKTKY ŠINDLEROVÉ ČI
STUDENTŮ ALTERNATIVNÍ POHLED? 

Už máme první výstupy představené
na fakultě i v Příbrami a lze říci, že pohled stu-
dentů je svobodnější a ambicióznější a přináší
cennou inspiraci. 

V JAKÉM SMĚRU?
Například nemá smysl budovat nové fabriky,

když je v Příbrami poměrně nízká nezaměstna-
nost. Studenti říkají třeba toto: Příbram je nyní
na hranici vzdálenosti od Prahy, kdy někteří
starší občané, nejen Pražané, ale i lidé v produk-
tivním věku odcházejí bydlet do klidnějších
a lacinějších lokalit. Musíme se připravit na to,
že po vlně investic v Mníšku nebo Dobříši, které
postupně omezují své další rozšiřování, se toto
pásmo posune k Příbrami. Pro město to bude
výzva a studenti přišli se zajímavým pohledem
a návrhem podpory takzvané stříbrné ekono-
miky. Že by se v Příbrami stavěly domy s pečo-
vatelskou službou nebo privátní byty pro
zejména starší lidi, kteří z výše uvedených důvo-
du odcházejí z hlavního města. Na to by nava-
zoval servis pro tyto obyvatele. Což je výzva pro
rozvoj služeb v oblasti zdravotní a ošetřovatel-
ské. Ze studentské práce vzešly také návrhy
na  vytvoření nových propojek mezi starou
a novou Příbrami, kterou rozděluje železnice. 

Investory musíme namotivovat
„Chceme do města přilákat více nových investorů a inspirovat k investování i Příbramské, ale zároveň od nich něco požadujeme,“
říká Ivan Fuksa, předseda Výboru pro územní plánování ( jinak též člen rady), který je poradním a iniciačním orgánem
zastupitelstva města a jehož hlavní pracovní dokument představuje územní plán města. 

Ivan Fuksa Foto: archiv města
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Na webu pribram.eu,
resp. pod zkratkou
1url.cz/0KgJh jsou
územní plán, regu-
lační plán či urbanis-
tické a územní studie
města Příbram. 



VÝBOR SE ZABÝVÁ I LOKALITOU FANTOVA
LOUKA. V JAKÉ FÁZI JE JEDNÁNÍ
O PROHLÁŠENÍ VĚTŠÍ ČÁSTI ÚZEMÍ JAKO
VÝZNAMNÉHO KRAJINNÉHO PRVKU? 

Žádný nadřízený orgán v oblasti životního
prostředí zatím (k 15. květnu – pozn. red.) nevy-
dal rozhodnutí ke zmenšení rozvojové plochy.
Ocitáme se ve specifické situaci, kdy stále platí
stávající územní plán a občané zejména Nové
Hospody se obávají, aby nebyla zahájena sta-
vební činnost, kterou územní plán stále umož -
ňuje. Na druhou stranu platí, že velká část louky
je mokřad, na kterém by se dalo stavět pouze
s obtížemi. Náš výbor vydal usnesení, které kon-
statuje, že dosud nebylo ukončeno řízení o regi-
straci krajinného prvku. Dále jsme deklarovali,

že po vydání pravomocného rozhodnutí o jeho
registraci, z něhož budou zřejmé náležitosti
a územní rozsah, se budeme problematikou
zabývat ve vztahu k  územnímu plánu
a navrhneme řešení, jež přihlédne k zájmům
přírody, ale i právům dotčených majitelů
pozemků. Ti totiž v dobré víře lokalitu roky při-
pravovali na svůj investiční záměr. Je třeba být
obezřetní a musíme spolupracovat s právníky,
protože by vlastníci mohli po městu požadovat
případné kompenzace. 

KDYŽ SE ČLOVĚK PROBÍRÁ MATERIÁLY
K FANTOVĚ LOUCE ZA POSLEDNÍCH DVACET
LET, NEUBRÁNÍ SE PŘEKVAPENÍ, JAK
VÝRAZNĚ SE SITUACE V TÉTO VĚCI
ZVRÁTILA. PODLE POSUDKŮ BYLO
OD POČÁTKU JASNÉ, ŽE FANTOVKA
JE PŘÍRODNĚ CENNÉ ÚZEMÍ, PŘITOM SE TAM
ALE PŘIPRAVOVALA NOVÁ ČTVRŤ PRO
AŽ DVA TISÍCE LIDÍ. JAK BYSTE VYSVĚTLIL
TENTO ROZPOR?

Sám se problematikou v  rámci našeho
výboru či jako radní zabývám od roku 2022.
První zásadní stanovisko k tomu, že lokalita
je přírodně cenná, pochází z roku 2006, kdy
území mapovalo Hornické muzeum Příbram
a popsalo, že se na něm vyskytují chráněné
druhy rostlin a živočichů. Ale nebylo to
na změnu územního plánu plně použitelné.
Proto město nechalo zpracovat další posud-

ky. A postupně sílila doporučení, aby byl zří-
zen významný krajinný prvek. Hodně tomu
přispěla rovněž iniciativa občanů z Nové Hos-
pody. 

ZMÍNIL JSTE SPOLUPRÁCI SE SPOLEČNOSTÍ
FRANK BOLD ADVOKÁTI. CO MĚSTU
PŘINÁŠÍ? 

Dosavadní strategie města ve vztahu k inves-
torům byla taková, že se čekalo, až někdo Pří-
bram objeví. Tok informací je třeba otočit –
ukázat investorům, že máme plně přichystané
rozvojové zóny, které mají konkrétní využití.
Je třeba připravit kvalitní prezentaci a pustit ji
do veřejného prostoru, aby informace měli
investoři v Příbrami i mimo ni. Získají vhled
do  územního plánu, znají bližší souvislosti
a dopředu vědí, jak se město zachová. Na dru-
hou stranu radnice očekává, že když zajistí
všechny podklady a odstraní administrativní
bariéry, bude se investor podílet na budování
přístupových komunikacích, autobusových
zastávek, veřejného osvětlení nebo při velkých
projektech na výstavbě mateřských škol. S tím
nám Frank Bold Advokáti pomáhají a už  máme
dispozici první výstupy. 

S Stanislav D. Břeň
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inzerce

Když se chce město rozvíjet,
má k dispozici hlavně plochy
na okraji, kam se musí
přivést inženýrské sítě, což
vše velmi prodražuje.
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KULTURA

Hornické muzeum Příbram připravilo
na víkend 8.–9. června program pro rodiny
s dětmi od tří let, který se bude odehrávat v areá-
lu dolu Anna. Jak jeho název „Dědo, jak to ten-
krát bylo?“ napovídá, hlavní náplní budou
vzpomínky na práci a život horníků na Příbram-
sku. Bývalí horníci návštěvníky zavedou zej-
ména do 2. poloviny 20. století, zmíní se ale
i o starších dobách. Interaktivní a přívětivou
formou se zde děti i dospělí dozvědí mnoho
zajímavých informací od pamětníků, svezou se
důlním vláčkem, prohlédnou si část zdejšího
podzemí a také parní těžní stroj. Muzeum tuto
akci doporučuje nejen rodičům s dětmi, ale i pra-
rodičům – někteří z nich pojednávanou dobu
v Příbrami zažili, jiní o ní možná slyšeli vyprávět
své blízké.

Začátek programu je vždy v celou hodinu,
první začíná v 9.00, poslední v 17.00. Vzhle-
dem k omezené kapacitě vláčku lze doporučit
předchozí rezervaci na čísle 318 630 149.
Vstupné činí 60 korun, jako bonus dostanou
návštěvníci možnost zúčastnit se navazující
prohlídky podzemí za sníženou cenu 10 korun.

MUZEJNÍ NOC S BOHATÝM PROGRAMEM
V neděli 16. června od 17.00 do 22.00 se

v Hornickém muzeu Příbram koná Muzejní noc,
která nabídne v areálech dolů Vojtěch a Anna
bohatý kulturní program. V 17.00 zahájí pro-
gram komentovaná prohlídka nové výstavy
s názvem Zkáza příbramského domu Jechů,
instalované na dole Vojtěch. Výstava ilustruje
život v Příbrami na přelomu 19. a 20. století
na příkladu rodiny obývající dům č. p. 9 v Plzeň-
ské ulici. Zároveň podává svědectví o zvůli moci

a o křivdě, jež se stala lidem i městu v rámci asa-
nace ulice v letech 1961–1962 a kterou mají
mnozí Příbramané dodnes v živé paměti. Expo-
zicí zájemce provede její autorka, historička
Lenka Blažková. Vstupné činí jednu korunu.

Po prohlídce mohou návštěvníci pokračovat
v kulturním programu, a to koncertem kapely
Bárka a sboru Gambale, který se na dole Vojtěch
koná od 18.00. Skupinu tvoří violoncellista
Pavel Barnáš a harfenistka Ivana Pokorná. Oba
muzikanti působí desítky let v renomovaných
profesionálních orchestrech a ve své dvoučlen-
né kapele se zaměřují hlavně na evergreeny a fil-

mové melodie. V repertoáru smíšeného sboru
Gambale najdeme klasické kusy, lidové písně,
spirituály a gospely, ale i rockové skladby adap-
tované pro sborový zpěv. Vstupné na koncert
je 30 korun.

V průběhu celého večera se mohou návštěv-
níci za symbolickou korunu vydat na pěší trasu
podzemím, která vede vodní štolou z dolu Voj-
těch na důl Anna, kde zažijí večerní jízdy důlním
vláčkem. V prostorách kulturně vzdělávacího
centra si mohou od 17.00 do 20.00 prohléd-
nout výstavu maleb Dany Křápkové, bývalé
ředitelky ZŠ Školní, a dobrovolným vstupným
zde přispět na dobrou věc – výtěžek poputuje
do sbírky na pohybové terapie pro malého Matě-
je, který od narození bojuje s řadou náročných
zdravotních omezení.  

PAMÁTNÍKEM VOJNA SE ROZEZNÍ KRYLOVY
PÍSNĚ

Při příležitosti Dne památky obětí komunis-
tického režimu se ve čtvrtek 27. června v Památ-
níku Vojna koná komponovaný tematický
program. V 16.00 začíná pietní mše, o hodinu

později se areálem rozezní písně Karla Kryla
v podání skupiny PCHS. 

Den památky obětí komunistického režimu
byl symbolicky vyhlášen k uctění Milady Horá-
kové, odsouzené ve vykonstruovaném monstr -
procesu za údajnou velezradu a špionáž k trestu
smrti, vykonanému 27. června 1950.

S Stanislava Charvátová 
Hornické muzeum Příbram

Muzeum otvírá novou výstavu 
a zve na Muzejní noc
Červnové akce v Hornickém muzeu Příbram nabízejí zážitky pro všechny věkové kategorie – od dobrodružství pro rodiny s dětmi,
přes novou výstavu, prohlídky podzemí a hudební představení až po pietní mši a připomínku obětí komunistického režimu. 

Vstupní brána Památníku Vojna Lešetice, kde se 27. června uskuteční komponovaný program při příležitosti Dne
památky obětí komunistického režimu. Foto (2×): Hornické muzeum Příbram

Během muzejní noci vystoupí hudební skupina Bárka.
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Po celá staletí jsou se Svatou Horou a s milost -
nou soškou Panny Marie Svatohorské spojová-
ny zázraky, při kterých se její ctitelé ocitli

v nebezpečí, ale na její přímluvu byli zachráně-
ni. Těchto takzvaných milostí je v kronikách
zapsáno přes čtyři tisíce. Myšlenku barokního
korunování milostných mariánských obrazů
a soch schválil papež v první polovině 17. sto-
letí. V českých zemích se této výsady dostalo
pouze třem madonám – Svatohorské v Příbrami,
Svatokopecké v Olomouci a Svatotomášské
v Brně.

TRADIČNÍ MŠE I BOHATÝ DOPROVODNÝ
PROGRAM

Slavnost Korunovace letos připadá na neděli
9. června, ale program je připravený už
na  sobotní odpoledne. Mezi 14.00 a 17.00
budou připravené vyhlídkové jízdy koňským
spřežením. Od 15.30 si bude možné prohléd-
nout Svatou Horu při komentované prohlídce
a od 16.45 ve svatohorském sklepení poslech-
nout poutavou přednášku Věry Smolové o his-
torii Korunovace. Na přednášku naváže v 18.00
koncert v ambitech Svaté Hory. Na přednášku
i prohlídku Svaté Hory bude potřeba s ohledem
na omezenou kapacitu potvrdit účast na tele-
fonním čísle 318 429 943. Tento doprovodný
program je pro návštěvníky zdarma. V 19.00
bude čas pro modlitbu posvátného růžence
u Korunovačního oltáře. Program sobotního
večera uzavře v 19.30 mše svatá s unikátním
světelným průvodem, kdy věřící za zpěvu mari-
ánských písní kráčejí se svícemi ambity, projdou
bránou k Mariánské studánce, dále na náměstí
a vracejí se zpět ke Korunovačnímu oltáři.

Nedělní program začne v 7.30 mší svatou
v bazilice. V 9.00 bude celebrovat slavnostní

mši svatou redemptorista David Horáček. Poté
následuje průvod s milostnou soškou. Slavnost
bude dále pokračovat tichou mší, mariánskou
pobožností, varhanní půlhodinkou a mší sva-
tou. Program zakončí v 16.15 české mariánské
nešpory. Nedělní program bude rozšířen o lout-
kovou pohádku O námořníku Čepičkovi
od 11.00 a vyhlídkové jízdy koňským spřeže-
ním od 11.00 do 14.00.

PROCHÁZKA ZE SÍDLIŠTĚ NA SVATOU HORU
Putování „Po stopách slavnosti Korunovace

na Svatou Horu“, které město Příbram připra-
vilo ve spolupráci s archivářkou Věrou Smolo-
vou, tentokrát zájemce provede z  náměstí
17. listopadu, kolem areálu Nový rybník, přes
Park Valle di Ledro a Svatohorskou alej až
na Svatou Horu. Na pěti zastaveních si návštěv-
níci při své individuální procházce ze sídliště
na Svatou Horu přečtou zajímavosti o hornické
Příbrami a mariánské úctě, zlatých korunkách
posázených drahokamy, samotné slavnosti
nebo o procesích, která mířila na Svatou Horu.
Informace jsou doplněny o fotografie a dobové
obrazy. Součástí procházky je i jednoduchý
kvíz. Úspěšní „poutníci“ si mohou vyzvednout
drobnou odměnu v obchodě v ambitech na Sva-
té Hoře. 

S Zuzana Kučerová 
Městský úřad Příbram

Tři století svatohorských milostí
Letos se bude konat 292. slavnost Korunovace Panny Marie Svatohorské. Korunovace patří k nejvýznamnějším a nejstarším
mariánským slavnostem u nás a jako taková má nejen duchovní, ale i kulturní a historický význam. V letošním roce tato slavnost
připadá na víkend 8. a 9. června.

Soška Panny Marie Svatohorské. Foto: Jan Traxler

Jeden z panelů, které ve městě informují o slavnosti
Korunovace Panny Marie Svatohorské.

Foto: archiv městaProgram Korunovace

Sobota 8. června
14.00–17.00: Vyhlídkové jízdy koňským spřežením areálem od Březnické brány, 50 Kč/osoba,
za deštivého počasí se neuskuteční
15.30–16.30: Prohlídka s průvodcem, začátek pod hodinovou věží
16.45–17.45: Přednáška Věry Smolové „O Korunovaci podruhé a trochu jinak“ ve sklepení
17.00: Mše svatá
18.00–19.00: Koncert na kolečkách, začátek u Pražské brány
19.00: Modlitba posvátného růžence u Korunovačního oltáře
19.30: Mše svatá z vigilie, celebruje redemptorista Petr Augustin Beneš (po mši svaté následuje
světelný průvod)

Neděle 9. června
7.30: Mše svatá v bazilice
8.30: Modlitba posvátného růžence u Korunovačního oltáře
9.00: Slavnostní mše svatá, celebruje redemptorista David Horáček (po mši svaté následuje
průvod s milostnou soškou)
11.00: Tichá mše svatá v bazilice
11.00: O námořníku Čepičkovi, loutkové divadlo Basta-fidli u studánky
11.00–14.00: Vyhlídkové jízdy koňským spřežením areálem od Březnické brány, 50 Kč/osoba,
za deštivého počasí se neuskuteční
13.00: Mariánská pobožnost se slavnostním požehnáním a uctíváním milostné sošky u Koru-
novačního oltáře
14.00: Nedělní varhanní půlhodinka v bazilice
15.30: Mše svatá. Po mši svaté zpívané české nešpory



Projektový den zavedl děti ze Základní školy
pod Svatou Horou do fascinujícího světa tra-
dičních hispánských tradic a zvyků, které se
uskutečňují během oslav narození. Vrcholem
hodin proto bylo shazování piñaty. 

Piñata je tradiční symbol všech narozenin
(v některých zemích i Vánoc), úzce spojený
s křesťanskou vírou. Podle tradice by měly mít
sedm „rohů“, které reprezentují sedm smrtel-
ných hříchů. V současnosti mají piñaty ale podo-
by všemožných zvířat a postaviček. Dřevěná
tyč, kterou se piñata shazuje, symbolizuje
ctnost a zavázané oči představují slepou víru.
Shazování piñaty, kde děti s nadšením soutěžily
o sladké odměny, podněcovaly týmovou spo-
lupráci a soutěživost. 

Projektový den samozřejmě nezahrnoval
pouze hraní her. Naši španělštináři se naučili
nová slovíčka, vyplňovali španělské kvízy, zpí-
vali španělskou narozeninovou písničku
a seznámili se s různými tradičními hispánský-

mi zvyklostmi. Kde mají nejdelší narozenino-
vou písničku? Po kterém oslavenci házejí mou-
ku a vejce? Kterému oslavenci trhají ušima
anebo kde si první kousek dortu musí oslavenec
ukousnout? To jsou všechno informace, na kte-
ré by vám naši žáci španělštiny už dokázali
odpovědět. 

Všechny aktivity, které si děti mohly během
dne vyzkoušet, rozvíjely jejich porozumění
jiným kulturám, ale také přispěly k využití špa-
nělštiny v praxi a porozumění novým slovíč-
kům. Oslava narozenin ve stylu hispanofonního
světa ukázala, že vzdělání může být zábavné
a inspirativní a žáci se mohou naučit nové věci,
aniž by si to uvědomovali.

S Gabriela Dvořáková
ZŠ pod Svatou Horou

ŠKOLSTVÍ
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Dřevěná tyč, kterou se piñata shazuje, symbolizuje
ctnost a zavázané oči představují slepou víru. 

Foto: Gabriela Dvořáková

Když po oslavenci házejí mouku a vejce
Žáci Základní školy pod Svatou Horou se nedávno opět ponořili do barev a radostí hispánské kultury a v rámci hodin španělského
jazyka se společně vydali prozkoumat další z významné výročí – narozeniny. 

Hudební festival navazuje na Soutěž ZUŠ
vyhlašovanou každoročně ministerstvem škol-
ství a poskytuje prostor těm nejúspěšnějším
žákům uměleckého vzdělávání, kteří obsadili
přední místa v krajském kole této prestižní sou-
těže. Na Příbramsko se v daný den sjelo na 200
účinkujících a posluchačů z 15 škol celého Stře-
dočeského kraje. 

ZUŠ Příbram I jako hlavní organizátor v čele
s ředitelkou školy Petrou Havlíkovou vybrala pro
konání festivalu Památník Antonína Dvořáka,
aby toto inspirativní místo prodchnuté duchem
mistra české hudby mělo možnost poznat co nej-
více žáků a návštěvníků ze středních Čech. Akce
se skládala ze dvou denních koncertů vítězů
avečerního galakoncertu, na kterém vystoupili
absolutní vítězové krajských kol. 

Posluchači, kterými na dopoledních koncer-
tech byli žáci základních uměleckých škol, měli
možnost slyšet skladby nejrůznějších období
a stylů, které jim zahráli mladí kytaristé, klaví-
risté, houslisté, violisté a violoncellisté, dále se
mohli zaposlouchat do přednesů žáků literárně
– dramatických oborů. Celým dnem provázel
Pavel Ryjáček, bývalý moderátor ČRo Vltava. 

Program večerního galakoncertu byl rovněž
pestrý, kromě vítězných sólistů vystoupila také
dechovka a jako host profesionální Duo Teres
v obsazení housle a kytara. Pozvání na galakon-

cert přijali senátor Petr Štěpánek, místostaros-
tové města Příbram Vladimír Karpíšek aMiroslav
Peterka, radní pro oblast vzdělání a sportu Stře-
dočeského kraj Milan Vácha a další významní
zástupci našeho regionu. Pro posluchače byl
po celý den připraven také doprovodný pro-
gram, kterým bylo několik komentovaných pro-
cházek po Památníku a přilehlém parku s jeho
ředitelem Vojtěchem Poláčkem. 

V rámci festivalu se uskutečnila také verni-
sáž výstavy Setkání dvou barev a dvou témat,

která je výsledkem spolupráce žáků výtvarné-
ho oboru ZUŠ J. J. Ryby v Rožmitále pod Třem-
šínem a ZUŠ Sedlčany. Tato výstava je
ke zhlédnutí v budově Sládkovny do 5. června
2024. 

S Lucie Širmerová
ZUŠ Příbram I

Festival středočeských 
základních uměleckých škol se povedl
Základní umělecká škola na náměstí T. G. Masaryka hostila v úterý 7. května Festival základních uměleckých škol Středočeského
kraje, který se konal pod záštitou hejtmanky Petry Peckové. 

Galakoncert se konal v Památníku Antonína Dvořáka ve Vysoké u Příbramě. Foto: Václav Šimonovský
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Zástavní majitelkou Příbrami byla Kateřina
z Lokšan, dříve Šternberková, a již znovu pro-
vdaná za Jiřího Popela z Lobkovic na Libocho-
vicích, mladšího o deset let, který stejně jako
její zemřelý manžel Ladislav v mládí vstoupil
do služeb Ferdinanda Tyrolského. Lobkovicovi
působili příbramským obyvatelům příkoří, a tak
se jich celá městská obec chtěla zbavit. 

Zatímco v  roce 1569 pracovalo 13 dolů,
v roce 1570 jich zůstalo šest na Vrančické hoře
u Životic (Darované štěstí, Svatý Vavřinec) a dva
na Bohaté útěše na Lískovém vrchu mezi Obec-
nicí a Lhotou u Příbrami (v nejstarších němec-
kých originálech HasellPergh a nikoliv Haseperg
od slova Hase – zajíc, jak se často mylně uvádí)
a její hořejší druhé a třetí míře. Hormistr Gabisch
měl roční plat 80 zl. rýnských a dostal k ruce

místo dvou přísežných dva štajgry s ročním pla-
tem po 24 zl. rýn., hutního písaře s týdenním
platem jeden zl. český a paliče stříbra s platem
čtyři feniky z každé hřivny stříbra a čtvrtletně
tři tolary. Roční výnos z hor činil v roce 1570
ještě 129 hřiven stříbra (nejúspěšnější byl rok
1553 s 2132 hřivnami), roku 1571 produkce
klesla na 29 hřiven a kolem 20 hřiven se pohy-
bovala během celého Gabischova hormistrová-
ní. Nejprve bylo totiž třeba vybudovat pro důl
Matky boží nový čerpací stroj. Zároveň bylo nut-
né překonat silnou jalovou vrstvu, která přeru-
šovala bohaté žíly klesající do hloubky. 

POHRŮŽKA CÍSAŘSKÝM HNĚVEM
Příbramská obec si stěžovala na úpadek hor

císaři Maxmiliánovi a prosila ho o udělení svo-
bod horního města. Slibovala, že kdyby jí byly
ponechány posudné a další daně z nápojů,
investovala by je do dolů. Maxmilián 27. února
1570 však pouze potvrdil Příbrami její dosa-
vadní privilegia a pohrozil císařským hněvem
každému, kdo by je porušoval.

Začátkem července 1570 poslala Kateřina
Lobkovicová úředníkům komory žádost o polo-
vinu desátku z příbramských hor. Odpověděli
jí, že císař si na svých zástavních statcích vždy
vymiňuje veškeré horní záležitosti, ale pokud
ona má ohledně poloviny desátku od císaře
nějaké obdarování, má je předložit komoře. Nic
takového ale neměla. 

V roce 1574, kdy se objevuje mezi lénhavíři
(samostatnými investory dolování) hormistro-
va manželka Katharina, odůvodnili Příbramští
špatným jednáním Kateřiny Lobkovicové úpa-
dek příbramských dolů: „Tak z té příčiny a tím
sociováním hory Jeho Milosti císařské se zlehčují,
jednak proto, že pro takové těžkosti mnozí z nás
téměř nevíme časem, co děláme, a jiní z mladosti
své byvše nákladníci, když vidí, jaká se v tom pře-
kážka děje, upouštějí od toho. Též i přespolní lidé,
když o tom slyší, i kdyby měli v úmyslu na hory
vynakládat nebo se u nás usadit, obávají se téhož,
co se děje měšťanům, a nechtějí se zničit. Což je
všechno ke škodě Jeho Milosti císařské a chudých
obyvatel.“

Císař Maxmilián v listopadu nařídil prokurá-
torovi, aby Kateřinu obeslal k příštímu komor-
nímu soudu, a sdělil mu, že se Kateřina
Lobkovicová nepěkně projevila, ohání se císař-
ským dekretem z  roku 1566 a odmítá mu
zástavní statek Příbram postoupit zpět s tím, že
jí byl dán dědičně, což ale není pravda. Zakončil
své psaní povzdechem, že něčeho takového se
od Kateřiny nenadál. 

KÁČO, PŘIPIJ NÁM
Kateřininy excesy napřesrok pokračovaly

uvězněním příbramských konšelů v Březnici.
Poddaní na jejích panstvích se vzbouřili. Když
Kateřina Lobkovicová dorazila do Příbrami, roz-

jaření lidé nechali vyzvánět na všechny zvony
a vrchnost uvítali velkou cínovou konvicí zře-
děného piva. Obklopili kočár a volali: „Káčo,
připij nám!“ Kateřina se lekla a z města ujela.

Celou scénu viděl správce mincmistrovského
úřadu, který sem právě přijel na prohlídku hor.
Povolal posily, obnovil pořádek a napsal komor-
nímu soudu list, aby byli vůdci vzpoury pro
výstrahu ostatním potrestáni smrtí. Dozor nad
Příbramí svěřil Pavlu Korkovi z Korkyně. 

V té době v Praze vrcholily přípravy na nove-
lizaci Narovnání o hory a kovy z roku 1534, kte-
ré Maxmilián podepsal 18. září 1575 s cílem
zajistit provoz stříbrných a zlatých dolů bez pře-
kážek ze strany gruntovních pánů. Zároveň byl
tehdy v Praze zvolen a korunován českým krá-
lem nejstarší Maxmiliánův syn Rudolf.

V březnu 1576 přikázal komorní soud Lob-
kovicovým, aby se zřekli Příbrami bez náhrady.
Panství bylo přisouzeno králi, jeho správa však
byla svěřena Janu Skalickému ze Skalice, jejich
dosavadnímu hejtmanovi. Stále se dolovalo
v Bohaté útěše a pracovalo se na několika mís-
tech na Strachovském vrchu, kde se roku 1577
pokračovalo v budování již začatého kunstwer-
ku (čerpacího zařízení). Razily se především
štoly a překopy.

Ruda se zpracovávala v blízké, takzvané nové
huti na Litavce pod Podskalským mlýnem,
ovšem velmi sešlé. Listem z 11. června 1577
nový nejvyšší mincmistr Vilém z Oppersdorfu
na základě Gabischovy stížnosti zakázal Janu
Skalickému lovit u nové hutě pstruhy a jiné ryby
v rybníku, který tam císař nechal udělat jako
hutní nádržku. 

NEDOSTATKY V ÚČTECH
V roce 1578 vydal nejvyšší mincmistr

na žádost horníků dobrozdání, že doly potřebují
další finanční výpomoc. Při revizi starších hor-

Příběhy z Březového vrchu V.: 
hormistr Christoff Gabisch
V létě 1569 zemřel hormistr Hans Möckel. Jeho nástupcem se stal v únoru 1570 horník Christoff Gabisch z Českých Budějovic, který
v Příbrami prožil pohnuté roky před jejím povýšením na královské horní město.

Gabischův dům v Dlouhé na staré pohlednici. 
Zdroj (3×): Zdroj: SOkA Příbram

Gabischův dům v Dlouhé v roce 1968.

Když Kateřina Lobkovicová
dorazila do Příbrami, rozjaření
lidé nechali vyzvánět 
na všechny zvony a vrchnost
uvítali velkou cínovou konvicí
zředěného piva.



ních účtů se však začátkem roku 1579 našly
nedostatky v účtech horního desátku za rok
1574. Rudolf II. z nich pochopitelně činil odpo-
vědného hormistra Gabische. Také Urban
Netter, podnikatel z dolů na Vrančickém vrchu,
hormistra obvinil z jakési újmy, ale žaloval i hor-
ního písaře Jeremiase Görnera a šichtmistra
Benedikta Ilmana, který tu s Gabischem praco-
val deset let. Vypukl mezi nimi spor, který císař
Rudolf II. předal apelačnímu soudu. Netter brzy
potom zemřel a je známo jen to, že Netterovo
podnikání v dolech převzala jeho vdova. 

Od jara 1579 se v Příbrami proslýchalo, že
nastanou velké změny. Čtyři noví majitelé bře-

zohorských domů spěchali, aby jim jejich koupě
potvrdil hormistr Gabisch, který je před časem
povolil. V srpnu 1579 prodala Kateřina Lobko-
vicová svůj příbramský dům s pozemky. Dne
20. listopadu 1579 povýšil Rudolf II. Příbram
na královské horní město a přenechal mu daň
z nápojů pro financování dolů. Zdejší obec se
řídila Právy městskými Království českého Pav-
la Kristiána Koldína, ale zároveň platily ve zdej-
ších horách Jáchymovský horní řád a Narovnání
o hory z roku 1575. Všechno, co se mezi horníky
stejně jako mezi ostatními obyvateli města při-
hodilo v občanských věcech a netýkalo se hor,
se projednávalo před purkmistrem a konšely.
V hrdelních věcech se od městského soudu stra-

ny odvolávaly k pražskému apelačnímu soudu. 
Spory vzniklé na příbramských horách vrchu

Březového v horních záležitostech soudil zdejší
hormistr a horní přísežní. Pokud se některá ze
stran cítila poškozena, mohla se odvolat k nej-
vyššímu mincmistrovi (ahormistrovi) Království
českého. Ten obnovoval příbramskou městskou
radu a rozhodoval o obsazení horních úřadů.
Městská rada mu musela skládat účty ze svého
hospodaření a investic do dolů a nejvyšší minc-
mistr společně s nejvyšším hormistrem schva-
lovali její návrhy, kam peníze vkládat. 

Stříbro se odvádělo do královské mincovny
v Praze, také Rudolf II. však ponechal Příbram-
ským testy od pálení stříbra a malá zrnka vážící
méně než půl lotu. Měly se dávat obci na pod-
poru bohoslužeb a chudiny. 

NADĚJNÝ, ALE ZANEDBANÝ ZDROJ STŘÍBRA
Císař poslal do Příbrami na vizitaci dolů vyni-

kajícího horního odborníka anejvyššího hormist-
ra Lazara Erckera, který roku 1580 psal ozdejších
horách jako o nadějném zdroji stříbra, který byl
posledních dvacet let zanedbáván. Jako nejslib-
nější se mu jevilo žilné pásmo Naší milé paní (Mat-
ky boží). Spokojeně uvedl, že tímto účelem bylo
již upraveno několik štol. Na nový čerpací stroj,
schopný vyčerpat důlní vodu až z hloubky 800 m,
poskytl císař 900 zlatých a městská obec 1000
zlatých. O Erckerově blízkém vztahu k Příbrami
svědčí icelostránková iluminace vpříbramském
graduálu s jeho erbem uděleným v roce 1575.
Musela ho stát spoustu peněz.

Přesto byli hormistr Christoff Gabisch a horní
písař Jeremias Görner asi v létě 1580 ze služby
propuštěni a pak se několik měsíců museli
u komory domáhat nevyplacené mzdy
za poslední čtvrtletí. Hormistrem byl jmenován
dosavadní horní přísežný Ondřej Strnad. Býval
hormistrem zlatých dolů v Kníně, odkud přišel
v roce 1576 do Příbrami a stal se hutním písa-
řem a přísežným. Pokračoval v budování kun-
stwerku a úpravách nové huti a puchýrny, které
během posledních šesti let značně zchátraly.
Již v létě 1582 však podlehl epidemii moru.
Téhož roku mizí z pramenů i šichtmistr Bene-
dikt Ilman. 

DŮM U MODRÉ HVĚZDY
Christoff Gabisch v Příbrami zůstal a mor pře-

žil. V květnu 1584 se objevuje jako šichtmistr
na hořejší 8., 9., 10. a 11. míře za Naší milou
paní. Patřil mu pěkný dům s pozemky Na Pod-
sedcích, v dnešní Dlouhé ulici. Dne 30. prosince
1587 od něj tento dům se zahradou a dědinkou,
tj. pozemky táhnoucími se k Svaté Hoře, koupila
za 85 kop míšeňských v hotovosti (hormistrův
roční plat) urozená paní Anna Skřivecká z Roha-
tec. Pak tento dům zvaný Gabišovský vlastnili
členové již zmíněného rodu Skalických ze Ska-
lice. V 18. století byl zbarokizován. Nyní se mu
říká U Modré hvězdy a má č. p. 94/III. Od roku
1958 je kulturní památkou, protože je jedním
z mála domů, který přežil demolici historického
jádra Příbrami ve druhé polovině 20. století.

S Věra Smolová
SOA v Praze – SOkA Příbram
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Erckerova iluminace z graduálu uloženého v Hornickém
muzeu Příbram s nápisy: Má naděje je Kristus 1583.
Spravedlivá a poctivá práce je ozdobena nádherou,
vyznamenáním a oceněním. Krásná sláva nepřijde
ke zbabělému muži. Z Cicerona. 

1. června 1894
Na hřišti Sportovního klubu Příbram se ode-
hrál mistrovský zápas mezi Sportovním klu-
bem Příbram a Sportovním klubem Horymír.
Zápas skončil vítězstvím SK Horymír v po-
měru 2:1, poločas 1:0.

2.–3. června 1964
Dne 2. června byl proveden pokus osadit
železnou konstrukci kopule na hvězdárnu
pomocí vojenského vrtulníku. První pokus
se nezdařil, protože stroj byl slabý. Násle-
dujícího dne ve 4.00 byla kopule s pomocí
silnějšího stroje přenesena z dílen na Bytízu
a usazena na novostavbu hvězdárny.

4. června 1984
Pod kinem ve Zdaboři byla otevřena nová
pošta s názvem Příbram 4. Sloužila pouze
jako pošta podávací, tj. pro přijímání zásilek.
Hodiny pro veřejnost byly stanoveny
od pon dělí do pátku od 8.00 do 12.00 do-
poledne a od 13.00 do 16.00.

16. června 1884
Arcibiskup pražský rozhodl o přeložení čes-
kého oddělení konviktu z Prahy do Příbrami.
Hospodářský správce Čeněk Sochovský byl
pověřen přípravnými pracemi pro stavbu
budovy pro 50–60 chovanců.

17. června 1904
Při posunování vagonů se štěrkem na pří-
bramském nádraží se dostal čtyřicetiletý
dělník mezi nárazníky a vagony mu způso-
bily zranění břicha. Byl převezen do okresní
všeobecné nemocnice k  ošetření. Raněný
dělník byl otcem čtyř dětí. Nehoda naštěstí
skončila jen lehčím zraněním.

19. června 1924
Gymnázium v Příbrami uspořádalo na hřišti
Sportovního klubu Horymír studentské zá-
vody v lehké atletice. Součástí závodů byl
také volejbalový zápas podle původních
amerických pravidel, která pro potřeby stu-
dentů přeložil kapitán Machotka. Hrálo se
o putovní cenu, vytvořenou prof. Karlem
Kobrlem. Zápisné za závodníka či volejbalový
tým činilo 2 Kč. Čistý výtěžek závodů byl
použit na nákup sportovních potřeb pro
nemajetné studenty gymnázia.

29. června 1914
Místodržitel kníže František Thun propůjčil
městskému hajnému Františku Stočesovi
st. čestnou medaili za čtyřicetileté věrné
služby. Předání vyznamenání provedl sta-
rosta města Max Alemann za přítomnosti
členů městské rady, obecních úředníků
a veškerých kolegů a nadřízených vyzna-
menaného. Slavnostní řeč pronesl nadlesní
Václav Soukup.

30. června 2004
Na jednání příbramských zastupitelů poprvé
na veřejnosti zazněla nová příbramská hym-
na Příbramské zvony. Autorem skladby je
Milan Baginský.

S Tereza Pruchová
Státní oblastní archiv v Praze – Státní

okresní archiv Příbram

KALENDÁRIUMFotografie domů a ulic

Příbramský archiv shání staré fotografie
březo horských domů a ulic, mohou být
i z rodinných alb s lidmi. Budou použity pro
chystanou knihu o Březových Horách, která
vyjde letos.. Čím starší fotografie, tím lepší.
Snímky naskenujeme, nebo prosíme ozaslá-
ní kvalitního skenu (v rozlišení 300 dpi) na
e-mail vera.smolova@soapraha.cz.
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Na skalnatém svahu pravého břehu Vltavy je
jich více – směrem po proudu jsou to Bednář,
Máj, Mařenka, Myšák a Smetanova vyhlídka.
Posledně jmenovaná je však v současné době
nepřístupná (oplocený soukromý pozemek).
Na levém břehu je to zejména Zadka (339 m),
ležící na stejnojmenném vrcholku. Každá
ze zmíněných vyhlídek má svůj ráz, zachycuje
svatojanský kaňon po svém – z úhlu nejen geo-
metrického, ale i estetického. My si dnes vybe-
reme patrně tu nejatraktivnější, nejvíce
navštěvovanou vyhlídku – Máj. Ta je celoročně
volně přístupná. Najdeme ji na vrcholku příkré-
ho skaliska v nadmořské výšce 440 m. Výrazně
převyšuje okolí, leží opravdu vysoko – je asi

215 m nad hladinou štěchovické nádrže. Vltava
pod ní v ostrém levotočivém meandru obtéká
protější zalesněné místy obnažené skály,
na nichž je při bližším zkoumání částečně patrna
stěnou se prodírající naučná stezka. Nejvyšší
partie protisvahu jsou asi o 100 m níže, pročež
se nám nad nimi otevře pohled daleko do zvlně-
ného kraje.

Vyhlídka je přírodní, geologicky přirozená,
nerovná, nemá zábradlí – je tedy na místě opatrný
pohyb. Na rozhledové místo Máj se nejspíše vydá-
me z nedaleké osady Teletín (místní část obce 
Krňany) s asi 150 obyvateli a kapličkou sv. Jana
Nepomuckého. Vsí vede významná turistická trasa
Via Czechia – středozemím. Ta začíná na nejsever-
nějším akončí na nejjižnějším bodu ČR. VTeletíně
je také zastávka autobusu Benešov – Hradištko.
Na severním okraji vesnice je zřízeno malé par-
koviště. Od něj je třeba se vydat západně po ne -
značené polní cestě, po níž po necelém
kilometru, nakonec mírně se svažujícím lesí-
kem, dorazíme k vyhlídce. Jako zajímavost při-
pomínáme sezonní možnost proplout údolím
Svatojanských proudů na historickém parníku
Vltava – ten startuje v Praze u Rašínova nábřeží
a s mezizastávkami končí pod slapskou hrází

a odtud se vrací zpět (viz paroplavba.cz). Trasa
z Prahy k hrázi měří necelých 40 km a loď ji urazí
asi za čtyři hodiny. Je to opravdu nezapome-
nutelný zážitek, doprovozený opravdu zasvě-
ceným průvodcovským výkladem, tak si ho
nenechte ujít.

S Jaroslav Hodrment

Projděme si vyhlídky svatojanského kaňonu
Vltavský kaňon s naučnou stezkou Svatojanské proudy (o které jsme psali minule) je svým krajinným rázem dramatický a velmi
fotogenický. Nelze se tedy divit tomu, že se na vysoko položených úbočích objevuje řada pěkných rozhledových míst.

Výlet v kostce

Oblast: Povltaví
GPS start: parkoviště Teletín
49.8286403N, 14.4678617E
Trasa: Teletín – vyhlídka Máj
mapy.cz/s/fokalacebu
Vzdálenost: 1 km
Typ: pěší a cyklo
Náročnost: nízká
Značení: neznačeno
Zajímavosti: parník Vltava

Pohled na svatojanské meandry z vyhlídky Máj. Foto (2×): Jaroslav Hodrment

Údolí Svatojanských proudů z parníku Vltava
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NA ZÁVĚR

Vážení čtenáři, přinášíme vám pranostiku na červen. Tajenka ze zpravodaje 5/2024: Na Filipa
a Jakuba koníček trávy naškubá. Knihu vyhrává Karel Červený. Kniha je připravena v redakci
k vyzvednutí.

Vyluštěnou tajenku můžete poslat e-mailem na adresu: kahan@pribram.eu. Čtenář/ka,
jehož/jejíž správně vyluštěná tajenka bude doručena jako 14. v pořadí, od nás dostane pěknou
knihu.

Od roku 2019 rozvíjíme místní aktivity v Pří-
brami. Založením Volunteer team Příbram (pod-
pora charitativních akcí, pomoc místním,
charitativní akce) se snažíme měnit prostředí,
ve kterém žijeme, a šířit osvětu o dobrovolnictví.

Účastníci projektu pomáhají jako dobrovolníci
a pořádají lokální akce. Obnovujeme drobné
sakrální stavby na poutní cestě mezi Čechy
aNěmeckem apořádáme Clean-Up Day (procház-
ku se psy spojenou súklidem pohozených odpadů
v přírodě). Organizujeme charitativní běhy (Olym-
pijský běh) či sbírky na podporu Ukrajiny nebo
přímou pomoc prací na Moravě v místech, která
poškodilo tornádo. Projekt svou činností podpo-
ruje také děti zUkrajiny, Indonésie aBurkiny Faso.
Další akce, na které můžete vidět dobrovolníky
z Příbrami, je Běh pro republiku uPamátníku Voj-
na, který se koná 20. října 2024.

Zažít pocit sounáležitosti je to, co nás na dob-
rovolnických akcích opravdu motivuje. Prostě nás
baví mluvit s ostatními lidmi z různých oblastí
společnosti aposlouchat jejich příběhy. První věc,
kterou vždycky říkáme, je, že nás jednoduše baví
být dobrovolníkem.

S Josef Hovorka
Volunteer team Příbram

Dobrovolníci mění 
svět nejen v Příbrami

Město pronajme
S prostor o celkové výměře cca 150,56 m2

v budově č. p. 129, ul. Školní v Příbrami VIII,
která je součástí pozemku p. č. 4239/24 v k. ú.
Příbram;

S prostor o celkové výměře cca 190,9 m2 v budo-
vě č. p. 144, ul. Školní v Příbrami VIII, která
je součástí pozemku p. č. 4239/20 v k. ú. Pří-
bram;

S prostor o celkové výměře cca 76 m2 budovy
č. p. 537, ulice Bratří Čapků v Příbrami VII,
která je součástí pozemku p. č. st. 1165 v k. ú.
Březové Hory;

S prostor o celkové výměře 34,50 m²ve 2. nad-
zemním podlaží vpravo v budově bez
č. p./č. e., která je součástí pozemku parc. č. st.
573/2 v k. ú. Březové Hory a nachází se
ve 2. pavilonu v levé části areálu v Příbrami
VII, Žežická ul. č. p. 193;

S prostor o celkové výměře 20,93 m² v 1. pod-
zemním podlaží budovy č. p. 163, ul. Dlouhá
v Příbrami III, která je součástí pozemku
p. č. 440, vše v k. ú. Příbram;

S prostor o celkové výměře 341,40 m²v budově
č. p. 48 v Příbrami VIII, která je součástí
pozemku p. č. 4239/10, zastavěná plocha
a nádvoří, vše v k. ú. Příbram;

S vývěsní skříňku, umístěnou v Riegrově ulici
v Příbrami I, na pozemku p. č. 648/19 v k. ú.
Příbram.

Podrobnosti jsou na úřední desce (elektronicky:
edeska.pribram.eu/eDeska).

Město dále nabízí ke krátkodobému nájmu: 
S jednací sál, nám. T. G.

Masaryka 121, Pří-
bram I, nájemné činí
1300 korun za hodinu
včetně, každá další
i započatá hodina činí 

200 korun. Cena za úklid je 850 korun. Sazby
jsou včetně DPH;
S jednací místnost ve 2. nadzemním podlaží

vlevo ve 2. pavilonu v levé části areálu v Pří-
brami VII, Žežická 193, nájemné činí 185 korun

za každou i započatou
hodinu. Cena je včetně
DPH.

Bližší informace poskytne Jana Vašková (Odbor
správy majetku) na e-mailu jana.vaskova@pri-
bram.eu nebo telefonu 318 402 521. 

Clean-Up Day je procházka se psy spojená s úklidem
odpadků. Foto: Volunteer team Příbram
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KALENDÁŘ AKCÍ

SVATÁ HORA
1. 6. 19.00 Letem Smetanovým světem.

Symfonický orchestr Pražské konzervatoře. Koncert
na nádvoří, součást Hudebního festivalu
A. Dvořáka

2. 6. 14.00 Nedělní varhanní půlhodinka –
Waclaw Golonka

7. 6. 19.00 Noc kostelů
8. a 9. 6. Oslava 292. výročí Korunovace

9. 6. 14.00 Nedělní varhanní půlhodinka –
Pavel Šmolík

15. 6. 15.00 Malé filmové exercicie – Monty
Python a Svatý Grál

16. 6. 14.00 Nedělní varhanní půlhodinka –
Daniela Kosinová Valtová

23. 6. 14.00 Nedělní varhanní půlhodinka –
Karel Martínek

30. 6. 14.00 Nedělní varhanní půlhodinka –
Účastníci interpretačních kurzů
Církevní konzervatoře Bratislava

Výstava: Italia Mia – potrvá do 31. 8.

HORNICKÉ MUZEUM
8. a 9. 6. 9.00–18.00 Dědo, jak to tenkrát bylo?
16. 6. 17.00–22.00 Muzejní noc s koncertem

skupiny Bárka
27. 6. 16.00–18.00 Den památky obětí
komunismu s koncertem skupiny PCHS

AMERICKÝ FOTBAL – HŘIŠTĚ SK SPARTAK
8. 6. Příbram Bobcats – Prague Mustangs

BRDSKÝ BĚŽECKÝ POHÁR 2024
8. 6. Příbramský půlmaraton
9. 6. Chaloupecký kros

15. 6. Jinecký kros
22. 6. Běh okolo Vraní skály
30. 6. Lochovice–Plešivec 

SENIOR POINT PŘÍBRAM
4. 6. Vycházka: Orlov – Lazec – hráz

Vysokopeckého rybníka – Drmlovka – Příbram
5. 6. Výlet do Prahy: Plavba Čertovkou

11. 6. Turnaj v bowlingu 
11. 6. Vycházka: Brod – zahradní kolonie
na Hatích – vodárna – zpět z Padáku do Příbrami 
12. 6. Právní poradna – od 10.00 hodin (nutná

registrace)
14. 6. Seniorská akademie
18. 6. Turnaj v šipkách 
20. 6. Vycházka: Svatá Hora – Lázně – Kaňka –

KFC – rest. U Pletánků
25. 6. Turnaj v bowlingu
26. 6. Taneční odpoledne v restauraci Na Marii

(Klobouková)

NÁMĚSTÍ T. G. MASARYKA 121
17. 6. 16.00 Zasedání ZM Příbram

PŘÍBRAM
7. 6. 14.00–22.00 Volby do Evropského

parlamentu
8. 6. 8.00–14.00 Volby do Evropského

parlamentu

NÁMĚSTÍ T. G. MASARYKA
1. 6. 9.00–13.00 Bleší trh

NOVÝ RYBNÍK
1. 6. 10.00–18.00 Den dětí na Nováku 
7. 6. 9.00–16.00 Den bezpečné Příbrami
8. 6. 10.00–18.00 AlkaFest

15. a 16. 6. Triatlon Příbram
15. 6. 16.00–21.00 Vítání slunovratu
18. 6. 21.00 Euro 24: Promítání zápasu 

Portugalsko x Česko
22. 6. 14.00–17.00 Yellow jumping party
22. 6. 15.00 Euro 24: Promítání zápasu 

Gruzie x Česko
23. 6. 10.00–17.00 Novák Fest
26. 6. 21.00 Euro 24: Promítání zápasu 

Česko x Turecko

NA HŘIŠTI TO ŽIJE!
6. 6. 16.00–17.00 hřiště Ryneček (florbal)

13. 6. 16.00–17.00 hřiště Pod Svatou Horou
(volejbal a triatlon)

20. 6. 16.00–17.00 hřiště Na Cvičně (softbal
a krasobruslení)

27. 6. 16.00–17.00 hřiště Na Cihelně ( judo
a bojové sporty)

NOVÝ RYBNÍK – LETNÍ KINO
14. 6. 16.00–23.00 Díky! Fest
19. 6. 19.00 Jaromír Nohavica – koncert

ZUŠ PŘÍBRAM I
13. 6. 15.30–20.00 Zahradní slavnost

FIT SENIOR PŘÍBRAM
4. 6. 9.30 Klub Makovička
4. 6. 14.00 Setkání pletařek
5. 6. 10.00 Kurz vázání šátků
9. 6. 14.00 Toulání Příbramí (sraz před

Sokolovnou)
12. 6. 15.15 Šachový klub
13. 6. 18.00 Svépomocná skupina pro pečující
14. 6. 10.00 Zpívání s kytarou
18. 6. 9.30 Klub Makovička
18. 6. 14.00 Setkání pletařek
19. 6. 10.00 Pánský potlach
21. 6. 10.00 Terapie tancem
26. 6. 15.15 Šachový klub
28. 6. 10.00 Zpívání s kytarou

GALERIE FRANTIŠKA DRTIKOLA
Andros Foros: Vnitřní dítě. Výstava trvá do 18. 8.

DVOŘÁKOVO NÁBŘEŽÍ
1. 6. 8.00–12.00 Farmářské trhy

15. 6. 8.00–12.00 Farmářské trhy 

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE
1. 6. 9.30–12.00 Pohádkové putování

v Lesoparku Litavka 

DIVADLO A. DVOŘÁKA – VELKÁ SCÉNA
2. 6. Divadelní únikovka
4. 6. 19.00 Závěrečný koncert 55. ročníku

Hudebního festivalu A. Dvořáka
10. 6. 19.00 Past na myši
11. 6. 16.00 Pod sněhem
12. 6. 19.00 Jentl
13. 6. 19.00 Na Vánoce budu gay
19. 6. 19.00 Lháři
20. 6. 17.30 Spojeni tancem XII
23. 6. 17.00 Baletní škola Ivany Bouší slaví 30 let
27. 6. 19.00 Den divadla 2024

DIVADLO A. DVOŘÁKA – MALÁ SCÉNA
6. 6. 19.00 Mrzák inishmaanský
7. 6. 19.00 Mrzák inishmaanský

13. 6. 19.00 Mrzák inishmaanský
18. 6. 19.00 Chvála bláznovství
25. 6. 17.00 Vražda v Orient expresu – Agatha

Christie

DIVADLO A. DVOŘÁKA – ESTRÁDNÍ SÁL
9. 6. 10.00 Šmoulové

15. 6. 9.00 Astrovíkend Příbram

DIVADLO A. DVOŘÁKA – LETNÍ SCÉNY
15. a 16. 6. 21.00 Válka s mloky (Památník Karla
Čapka ve Staré Huti – Středočeské kulturní léto)
24. 6. 20.00 Balada pro banditu 

(Lesní divadlo Skalka)
26. 6. 20.00 Limonádový Joe 

(Lesní divadlo Skalka)
29. 6. 20.00 Balada pro banditu 

(Státní zámek Březnice)

RESTAURACE NA HRADBÁCH
8. 6. 13.00 Kahan Jana Balady – Festival hudby

a divadla

LESNÍ DIVADLO SKALKA
22. 6. 20.00 Obecně prospěšná strašidla
24. 6. 20.00 Balada pro banditu
26. 6. 20.00 Limonádový Joe
2.–6. 7. 20.00 Jak nebe potřebovalo vymést komín

DIVADLO A. DVOŘÁKA – FOYER
1. 6. 14.00 Prohlídka divadla

DIVADLO A. DVOŘÁKA – KINO
1. 6. 16.00 Garfield ve filmu
1. 6. 19.00 Pan učitel vrací úder
2. 6. 16.00 Princezna na hrášku
6. 6. 19.00 Láska na zakázku
7. 6. 20.00 Strážci
8. 6. 16.00 Princezna na hrášku
8. 6. 19.00 Mizerové: Na život a na smrt
9. 6. 16.00 Imaginární přátelé

11. 6. 16.00 Prázdniny s Broučkem
13. 6. 19.00 Vzor

14. 6. 20.00 Mizerové: Na život a na smrt
15. 6. 16.00 Sylvanian Families ve filmu: Dárek

od Freyi
15. 6. 19.00 Láska na zakázku

DIVADLO A. DVOŘÁKA – D-KLUB
18. 6. 19.00 Kavárna U Nulté hodiny s Josefem

Cardou

KNIHOVNA JANA DRDY
6. 6. 16.30 Žabí příběhy. Kvak a Žbluňk

přijedou s divadlem Damdam a budou vyprávět
a hrát legrační příběhy pro děti
11. 6.  17.00 Zažít Maroko. Cestovatelské

vyprávění Terezy Huclové
18. 6.   8.50 Klub HP: Výlet na Radyni
20. 6.   8.30 Brain & Breakfast. Inspirativní 

on-line snídaně
24. 6.  16.30 Setkání genealogů
25. 6.   8.30 a 10.00 BookStart: U vody.
Pohádkové setkání pro nejmenší
25. 6. 17.00 Dějiny umění: Kubismus.

Přednáška Jany Froňkové
27. 6.  17.30 Patří pověry do moderního světa?
Beseda se spisovatelkami Františkou Vrbenskou,
Miladou Střítezskou a Kristinou Haidingerovou

inzerce

Cyklobus do Brd
Linka 505 
od 8. června.
Jízdné podle tarifu 
MHD nebo PID, 
kolo se neplatí.
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